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A karnagy úr nem távozik
Írásunk a 4. oldalon



Mesterségek

Négy ifjú alkotó, Soó 
Ágnes, Richter Zsuzsan-
na, Horváth Dániel, és 
Lapos László kiállítását 
július 20-án nyitották 
meg maguk a művészek. 

Mindannyian a Ma-
gyar Képzőművészeti 
Egyetem hallgatói, és fi-
atal koruk ellenére több 
díjjal, és ösztöndíjjal is 
büszkélkedhetnek.

❁

A sokszínű, érdekes 
tárlatot augusztus 4-ig 
tekinthetik meg az ér-
deklődők a Művelődési 
Központ nyitvatartási 
idejében.

Rendkívül hangulatosra sikeredett Hornok Magdolna 
MESTERSÉGEK című kiállításának megnyitója. A ren-
dezvényt a Kontáros Együttes két tagjának csángó-ma-
gyar dallamai színesítették, olyannyira sikeresen, hogy a 
megnyitó végén Tessely Zoltán, az Oktatási, Kulturális, 
Vallásügyi és Civil Kapcsolatok Bizottságának elnöke kö-
zös körtáncra invitálta a közönséget.

Résume
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Bicskei Élet

Falvak Napja
Endresz György és Magyar Sándor sporttörténeti teljesítményére 

emlékeztek az egykori kényszerleszállás helyszínén, Bodmér határá-
ban a bicskei kistérség települései a Falvak Napja nevet viselő egész 
napos rendezvényen július 14-én.

Az ünnepség megnyitásaként megkoszorúzták a Magyar Óceánre-
pülők emlékművét, ahol Szántó János polgármester ünnepi köszöntő-
jében emlékezett meg arról, hogy a tavaly felállított emlékművel azt a 
helyet jelölték meg, ahol az Atlanti-óceánt első magyarként átrepülő 
Endresz György pilóta és Magyar Sándor navigátor 1931. július 16-án 
sikeres kényszerleszállást hajtottak végre.

A két rekorder a newfoundlandi Harbour Grace repteréről indulva 
Mátyásföldre tartott, ahol ünneplő tömeg várta őket, azonban 5770 km 
megtétele után egy bodméri kukoricaföldön kellett leszállniuk, több 
mint 25 órás repülés után

A hivatalos ceremónia és a koszorúzás után kezdetét vette a Falvak 
Napjának szórakoztató programja. Az ide látogatók repülőgépes és lo-
vas bemutatóban, gyönyörű old-timerekben gyönyörködhettek, majd 
színpadra léptek a kistérség népi együttesei, ének- és zenekarai és a kör-
nyékbeli sportegyesületek is bemutatkoztak. A programot szabadtéri 
nosztalgia disco zárta.

A tervek szerint a jövőben az első magyar óceánrepülőkre való em-
lékezéssel egybekötve, minden évben megrendezik Bicske, Bodmér, 
Csákvár, Felcsút, Szár és Vértesboglár települések önkormányzatai és 
az Óceánrepülő Emlékbizottság együttműködésével a Falvak Napját.

lapzárta: augusztus 15.

A hónap idézete

„Hőségriadó helyett bőségriadót!”
A. Easyng
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Csizmadia László a Bicskei Prelúdi-
um Zeneiskola igazgatója nyugdíjba 
vonul, de továbbra is a külön egye-
sületben élő Fesztivál Fúvószenekar 
vezetője marad. 1981-ben lett igazga-
tó, Németh László díjat kapott, majd 
a köztársasági elnöktől a Köztársaság 
Arany Érdemkeresztjét vette át.

Nagyon nehéz ember. Nehéz vele 
kijönni. Talán azon kevesek közé tar-
tozom, akik szót értenek vele. Büszke 
vagyok erre, mert ő nagyon megvá-
logatja, hogy kikkel dolgozik együtt. 
Nem kevés energiámba telik, ha egy 
beszélgetés végén mosolyogva állunk 
fel. Mert nehéz vele kijönni. Nem is 
mernék soha felkészületlenül leülni 
vele beszélgetni. Volt már, hogy meg-
bántott, igazságtalanul. Volt már, hogy 
durván beszélt velem, jogtalanul.

Mégis miért írom mindezt le? Miért 
érezte a szerkesztőség úgy, hogy fel-
tétlenül írni kell róla?

Mert ezekben a napokban Bicske ut-
cáin sokszor elhangzik a neve egy-egy 
beszélgetésben. Mert mindegyikünk-
nek eszébe jut róla valami. Valami 
kellemes – vagy kellemetlen - emlék, 
amit vele közösen éltünk át. Gye-
rekkorunkból az énekórák fegyelme. 

Olyan komolyan dolgoztunk egy-egy 
énekórán, ahogy ma már magyar órán 
sem divat. Olyan elhivatottsággal ta-
nított meg egy népdalt, hallgattatott 
meg velünk egy opera részletet, hogy 
azt valóban egy életre megtanultuk 
és megszerettük. Mert hitelesen tudta 
elmesélni. Ahogyan a túrákon, kirán-
dulásokon a természet szeretetét is. A 
legszerencsésebbeket bevezette a fotó-
zás rejtelmeibe és szeretetébe, hiszen ő 
semmit nem csinál félgőzzel, csak szív-
vel-lélekkel. Aki csatlakozik hozzá azt 
elismeri. Lehet, hogy éles helyzetek-
ben –pl. fellépés előtti napokban - nem 
tűnik mindig így, hiszen durva is tud 
lenni, de tudja, hogy aki vele dolgozik, 
az keményen dolgozik. Mindenkiből 
kihozza a legtöbbet.

Megmutatta milyen az együtt ének-
lés, együtt zenélés öröme. Amikor 
mindenki nagyon fontos, de senki 
nincs, aki fontosabb a többinél. Hogy 
egy fellépést nem lehet félvállról ven-
ni, készületlenül odamenni. Fehérvár-
ra menet egy kórustalálkozóra nem 
lehetett a buszon énekelni, nehogy 
elmenjen a hangunk. De mindenkinek 
tudott adni egy szem cukrot, egy korty  
innivalót fellépés előtt, ha arra volt 

szüksége. Vagyis 
inkább megtanítot-
ta, hogy így kell. 
Hogy még az egy-
forma hosszú szok-
nyán is múlhat egy 
siker. Márpedig ő 
sikertelen produk-
cióval sosem állt ki 
a közönség elé. Se 
a kórusaival, se a 
zenekarával. Mert 
nagyon makacs 
ember. Mindennek 
a helyén kell len-
ni, amihez ő adja 
a nevét. És a neve 
garancia a sikerre. 
Ezért megtisztel-
tetés a számomra a 
mai napig is egy kö-
zös munka. 

Makacs ember. 
Sok-sok diplomáci-
ai érzék kell hozzá, 
hogy meggyőzzük 
róla, másképp is 
lehet jó, nemcsak 
úgy, ahogy ő elkép-

zelte. Benne viszont nem sok diplomá-
cia található, ezért a sok nézeteltérés 
körülötte.

Mégis sokan a tűzbe mennének érte. 
Sokan aláírták a levelet, melyben azt 
kérik, hogy maradhasson a zeneiskola 
élén. Persze mindannyian tudjuk, hogy 
egy ilyen döntést nem változtathat 
meg a közakarat. Még többen aggód-
nak azért, hogy mi lesz a zenekarral, 
ami- ha tetszik valakiknek, ha nem -, 
egybeforrt az ő nevével és nélküle nem 
jósolhatunk hosszú életet neki. Pedig 
az egyik legnagyobb – ha nem a legna-
gyobb – kulturális érték ma Bicskén, 
az a zenekar. És ha tetszik valakiknek, 
ha nem, ezt Csizmadia László hozta 
létre, tartja életben és működteti. A 
maga keménységével, makacsságával, 
elszántságával, diplomáciai érzék nél-
kül, de mindenki által kimondva, vagy 
kimondatlanul, elismerten. Sokak örö-
mére. 

Kívánjuk, hogy még sok évig tud-
jon minket – kórus és zenekari tago-
kat, hozzátartozóikat és közönséget 
– megörvendeztetni!

Borostyán - Izing

A kARNAGY ÚR NeM tÁVOZik
„Sokkal fontosabb, hogy ki egy kisvárosi zeneiskola igazgatója, mint az Operaházé.” 

Kodály Zoltán
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Június 30-án rendezték meg Bicskén 
a IV. Fúvószenekari Fesztivált, mely 
rendezvény egyben a Kastély Estek 
nyitó programja is volt.

Az estéhez a bemelegítést a résztve-
vő zenekarok szolgáltatták a Kossuth 
téren, ahol délután térzenét adtak a 
járókelőknek, akik igen kis számban 
jelentek meg. Az eredeti elképzelésem 
az volt, hogy a „Kár, hogy…” rovat-
ban szólok a fesztiválról, épp a közön-
ség alacsony részvétele miatt. Idejön 
Bicskére három remek, országos hírű, 
elismert fúvószenekar, a mi hasonlóan 
kitűnő zenekarunkhoz vendégségbe, 
hogy megörvendeztessenek minket 
egy koncerttel és a bicskeiek „jó szo-
kásukhoz” híven inkább nem is tu-
dom, hol maradnak helyette. 

Gyönyörű helyen, remek időben, 
színvonalas, igényes műsort láthattak 
azok, akik eljöttek. És ez volt az, ami 
miatt nem a „Kár, hogy…”-ba került a 
fesztivál. Mert azok, akik csak a nagy-
betűst olvassák, még a mostanában az 
utcán hallható negatív előjelet teszik a 
zenekar elé. Pedig dehogy!

Június 30-án a mi zenekarunktól a 
20 év alatt megszokott színvonalat, re-
mek koncertélményt kaptuk, amely-
hez csatlakozott a másik három zene-
kar is. 

Már a térzenénél észre lehetett ven-
ni, hogy a zenekarok nem is annyira 

a közönségnek, mint saját örömük-
re játszanak, a színvonalas előadással 
köszöntik egymást, a többi résztvevő 
zenekart. Mellyel persze a nézőknek 
is nagy örömet szereznek. Díszes, 
színes, elegáns egyenruháikkal jelzik, 
hogy ünnep számukra ez a nap, mel-
lyel megörvendeztetnek minket, bics-
keieket is.

Az esti hangverseny a bicskei zene-
kar fanfárjával, majd Szántó János pol-
gármester megnyitójával kezdődött. A 
vendéglátó bicskei együttes nyitotta a 
műsort, vezényelt Csizmadia László 
karnagy. Őket követte a Dohnányi 
Ernő Zeneiskola Ifjúsági Fúvósze-
nekara Budapest XVIII. kerületéből, 
vezényelt Sánta Ferenc, a Szabolcs 
Koncert Fúvószenekar Nyíregyházá-
ról, Rosta Sándor vezetésével, végül a 
Berettyóújfalui Ifjúsági Fúvószenekar 
zárta sort Szilágyi Péter vezényleté-
vel.

Mindegyik zenekar az ún. komo-
lyabb darabokkal kezdte kb. 30 perces 
műsorát, majd könnyedebb zenék-
kel folytatta. Hallhattunk indulókat, 
egyházzenét, megemlékeztek a Ko-
dály évfordulóról egy-egy darabbal. 
Játszottak magyar és külföldi szerzők 
zeneszámaiból. Színesítette a progra-
mot mazsorett bemutató is. Igazából 
nem azt tartom fontosnak, hogy felso-
roljam egyenként a játszott darabokat, 
hanem hogy elmondjam, mennyire jól 

érezte magát az, aki ellátogatott a fesz-
tiválra. Mikor azt gondoltuk egy hos-
szú taps után, hogy ez volt a legjobb, 
egy dramaturgiai csavarral még tudták 
a zenekarok fokozni a hangulatot. Ma-
gyar népdalok után reneszánsz zenét 
játszottak, indulók után slágereket, 
karibi muzsikát követte egy gitárzene 
átirata. Mindezt a kevésbé vájt fülűek 
számára is rendkívül szórakoztatóan. 
Igazi színvonalas örömzenélést hall-
hattunk. 

Végül hiába köszönték meg a szer-
vezők a részvételt kis emléktárgyakkal 
a karnagyoknak, hiába köszönt el a 
műsorvezető a közönségtől, a szűnni 
nem akaró tapsban a műsort záró ze-
nekar fúvószenével vonult le a szín-
padról, így jelezve, hogy valóban vége 
az estének. 

Kitűnő szórakozásban volt része 
a közönségnek és láthatóan remekül 
érezték magukat a zenészek is. Mél-
tó nyitánya volt a IV. Fúvószeneka-
ri Fesztivál a Kastély Estek 2007. évi 
rendezvényeinek.

Köszönjük a szervezőknek a hibát-
lan munkát, a szereplőknek a szín-
vonalas koncertélményt, melyben 
részesítették a közönséget! Várjuk az 
V. Fúvószenekari Fesztivált, amelyen 
remélem sokkal többen fognak a bics-
keiek megjelenni.

Bk

iV. FÚVÓsZeNekARi 
FesZtiVÁl
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 - Bárki bármi jót tesz a mi közös-
ségünkért őszinte szívvel, azt nekem 
meg kell köszönöm, és segítenem 
kell közös munkánkat normálisan és 
emberi módra - foglalta össze Tóth 
Tamás plébános úr azt, hogy mit 
gondol a tervekről.

Spányi Antal püspök úr fogadta 
Szántó János polgármestert, a felújí-
tást ugyanúgy szükségesnek érezte 
és örömmel ígéretet tett a költségek 
felének vállalására. 

A plébánia életében dolgozó Ba-
lázs Józseftől tudtuk meg, hogy 
szó szerint mit jelent a „templom 
bástyája”kifejezés. A katolikus temp-
lom falainak nincs megásott alapja. A 
falakat az 1701-es építéskor úgy húz-
ták fel, hogy azok köré földet hordtak 
és kövekkel erősítették. A szemlélő 
ma is láthatja, hogy a templom körül 
egy hatalmas, négyzet alakú terület 
fekszik, amelyek külső, utcák felőli 
szélét kövekkel erősítették meg. Mi-
vel a közúti forgalom és más hatások 
is érik a templomhajót és a tornyot, 
a falak helyenként repednek, szét-
csúsznak. Horváth János építésztől 
tudtuk meg, hogy a katolikus temp-
lom tornya 45 méter magas. Az idén 
300 éves Szentháromság gyülekezet 
mai tagjai a maguk erejéből erősítet-
ték szinte évről-évre e magas falakat 
tartó bástyát azzal, hogy a köveket 

az alapokig elbontották, megpucol-
ták és visszahelyezték. A fehérvári 
püspök és bicskei polgármester rög-
zítették, hogy az előírásokat követve 
műemlékvédelmi szakértők tanácsai 
alapján dolgoznak. 

A bástya megerősítése mellett a 
vakolat javítása, a festés, a temp-
lomhajó és a harangtorony tetejének 
rendbetétele és az ablakok javítása is 
szükséges.  

A testület elgondolása szerint a 
templom felújítása a központ meg-
építésének fontos része, hiszen a 
templom meghatározó épület, szép-
nek kell lennie.

 A város 1,4 milliárd hitelből és 140 
milliós önrészből építi Bicske utcáit. 

Eddig 14 kertvárosi, 4 Szent István-
telepi utca épült meg a Szent István 
úti fejlesztéssel. Ezt láthatóan követi 
a Prohászka utca változása és az Ady 
Endre utca sétálóssá tétele, egészen a 
Kastély kapujáig. A Kakasos Óvoda 
330 millióból készült el. Az 1,4 mil-
liárdos egy 60 milliárdos, az ország 
településeinek kiírt keretből került 
Bicskére. Ez azt jelenti, hogy a hi-
telkeret 2,33 százalékát hozta haza 
Bicske. A hitelfelvételt a mai világ-

ban az ifjú pár is ritkán ússza meg, 
minek következtében a válást is. Egy 
magunkfajta kisvárosnak is kell a hi-
tel, a megválást Bicskétől csak meg-
ússzuk...Maradni szeretnénk. 

Az 1,4 milliárdos hitel törlesztésé-
re két év moratórium folytán jövőre 
kell kezdeni a törlesztést. A kamat 
3,6 százalék és 80 millió forint marad 
meg belőle tartaléknak. 

A japán akácok Prohászka úti és 
Hősök terén, a Kisparkban törté-
nő kivágása sok embert aggaszt. Az 
Ady Endre utcában 18, a Hősök te-
rén 12, a Prohászkában 18, a temető 
soron is jó néhány került kivágásra. 
A polgármester úr azzal indokol-
ta a döntést, hogy az utak, járdák 

megépítésekor ezeket a fákat ki kell 
vágni, másrészt a szakértők vélemé-
nye szerint a fák fele korhadt már. A 
távvezetékek működését is zavarják. 
Hét darab ősgesztenye megmarad. 
Választ kaptunk arra, hogy milyen 
fákat ültetnek a japán akácok helyett. 
3-5 méter magasra növő díszfák, 
vagyis gömbjuharok ültetése követ-
kezik, amelyek lombjának átmérője 
3-5 méter.

 Izing Antal

hol van a templom bástyája?
Szerencsére a bástya is Bicskén van. Szó szerint és képletesen egyaránt. Képletesen szólva azért, mert 
minden képviselő igennel szavazott arra a polgármesteri javaslatra, hogy a katolikus templomot renoválni 
kell. Szántó János elgondolása szerint ennek költségeit fele-fele arányban a város és a püspökség fi zeti 
majd.  
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kedves egyesületi tagtársak!
tisztelt elnök Úr!

Most, hogy a mindennapi mende-
monda után a bicskei médiában az 
Összefogás Bicskéért Egyesület (ÖS-
SZEBI) önkormányzati képviselő-
jeként két helyen is hírbe kerültünk, 
kénytelenek vagyunk az érintettség jo-
gán szót kérni. A mendemondára nem 
mozdultunk, egyrészt, mert máskor 
sem tettük, másrészt ez eléggé bizony-
talan forrás.

Elöljáróban kérem Önöket, enged-
jenek meg egy rövid időrendi áttekin-
tést!

Pro primo, tehát először: A Bicskei 
Élet (BÉ) elmúlt havi száma 7 oldalá-
nak bal alsó negyedében keretes köz-
lemény jelent meg az ÖSSZEBI meg-
bízásából, amely szerint a június 7.-i, 
egyébként tisztújítónak szánt köz-
gyűlése - többek között - határozatot 
hozott a Képviselő Testületben (KT) 
követendő, szavazásra vonatkozó, el-
várásáról. Mint az olvasók és a résztve-
vők előtt ismeretes, a határozat a „póc-
tető”- i beruházással összefüggésben 
az ÖSSZEBI képviselőitől „elvárja”a 
belterületbe vonás elleni szavazást. 

Pro secundo, tehát másodszor: 26 
nappal később, tehát a június 28-i  
KT ülés után egy nappal (és napokkal 
a BÉ megjelenése után) feladott aján-
lott levél érkezett Dr. Kelemen András 
egyesületi elnök, országgyűlési képvi-
selő úrtól – tudomásom szerint Döme 
Lászlóné, Pitt Sebestyén képviselőtár-
saim, és jómagam címére. Ez volt te-
hát a hivatalos értesítés a meghozott 
határozatról. A levél tartalma szó sze-
rint megegyezik a BKTV híroldalain, 
július 10. és 17. között futott közle-
mény szövegével. Apró figyelmesség, 
hogy ez utóbbi két közlési formában 
az „elvárja” kifejezés a „felkéri” szóvá 
szelídült az egyébként azonos monda-
nivaló mellett.

Pro tertio, tehát harmadszor: Pitt 
Sebestyén és jómagam egyéb elfoglalt-
ságunk miatt, előzetes kimentést köve-
tően nem voltunk jelen a hivatkozott 
Közgyűlésen, tehát az ott elhangzot-
tak nem ismertek számunkra. Ezért 
is, Pitt képviselőtársammal egyeztetett 
szöveggel, levélben az Elnök Úrtól 
tájékoztatást kértem a nyilván megfo-

galmazódott „miért?”-re a Közgyűlés 
jegyzőkönyvének formájában. 

Pro quadrio, tehát negyedszer: nincs, 
vagyis e sorok írásakor itt áll a dolog.

Most a következőkben szeretnék 
Pitt Sebestyén képviselőtársammal, 
ezen írásban együttgondolkodva, né-
hány kérdésről elmélkedni. Ez a gon-
dolati közösség természetesen nem 
terjed ki arra, ha véletlenül személyes 
megnyilvánulásomra kerülne sor a to-
vábbiakban. Ami nem személyes az 
mind közös munka, csak én vetettem 
papírra.

Mindenekelőtt kijelentem, hogy 
most és itt a rossz emlékű szóval élve, 
nem „agitálunk” sem a „póctető” ügy 
mellett, sem ellene. Az e pillanatban 
rendelkezésre álló, az üggyel kapcso-
latba hozható információk alapján le-
hetne egy általunk objektívnek tudott 
mostani, álláspontot kimondani. De 
az információk időbeni, mennyiségi 
és minőségi változása miatt ez a nyi-
latkozat lehet, hogy a kimondás utáni 
pillanatban már értelmét veszti. 

Inkább folytatnám az elmélkedést 
a képviselő, mint szavazásával dön-
téshozó személy kötelezettségeivel, 
felelősségi viszonyaival és elvi alap-
állásával. Lássuk tehát először, mit ír 
erről a Törvény!

A választás vagy a delegálás az első 
nagy felelősséget igénylő döntés a tisz-
telt jelölő grémium vagy a szavazók 
részére, hiszen alapesetben négy évre 
szól. 

Nagy felelősség először azért, mert a 
négy évre megválasztott vagy delegált 
képviselő visszahívásáról, a néhai An-
tall József és kormánya bölcsességé-
nek hála, a helyi önkormányzatokról 
szóló 1990. évi LXV. törvényben nem 
esik szó. Ugyanígy nem kerül szóba 
a visszahívással való eltávolíthatóság 
kérdése a képviselők jogállásáról szó-
ló 2000. évi XCVI. törvényben sem. 
Nem azért hála, mert négy évig biz-
tonságban ül vélt vagy valós babérjain 
a képviselő, hanem azért, mert minden 
testület azonnal működésképtelenné 
válna egy-egy, nagy vitát kiváltó, sza-
vazást követően. Hiszen tudjuk, hogy 
az „elvárások” szubjektívek is, külön-
bözőek is, ráadásul az új információk 
birtokában még változnak is.

Az sem hivatkozási alap, hogy nem 
ismertük, meg nem tudtuk mit akar a 
jelölt, mert mindannyian széles kör-
ben bemutatkoztak, általában közis-
mert emberek, ráadásul többen nem 
első ciklusos képviselők. 

Továbbá a jelöltek vagy csoportok 
választási programot adtak, ami, már 
amennyiben azok többek, mint lózun-
gok, számon kérhetők. Nos, az ÖS-
SZEBI konkrét programot fogadott el 
2006-ban. Kedves Tagtársak, kéretik 
ezt az Önök által elfogadott néhány 
oldalas programot többször előven-
ni és egybevetni a folyamatokkal. Az 
ÖSSZEBI képviselőinek ezt kell vég-
rehajtania, vagy ha valami nem hajtha-
tó végre, arra objektív magyarázattal 
szolgálni. Többet dolgozni ennél, per-
sze lehet, de kevesebbet semmiképpen. 
Politikának, pártoskodásnak az üléste-
remben már nincs helye, csak a racio-
nális érveké lehet a terep (Rogán Antal 
és Dr. Fazekas Sándor polgármesterek 
után szabadon).

Amikor 2002-ben az Egyesület-
hez csatlakoztam, abban a tudatban 
tettem, hogy az ÖSSZEBI nem párt 
és nem politikai, hanem értékrend 
mentén szerveződött civil szervezet. 
Szeretném hinni, hogy ez így marad. 
Szeretném, ha többen lennénk, ha még 
markánsabb lenne a politikától való 
mentességünk, ha kritikai szemlélettel 
állnánk minden irány felé.

A helyi önkormányzatokról szóló, 
idézett törvény 19.§ (1) pontja sze-
rint: A települési képviselő a település 
egészéért vállalt felelősséggel képvi-
seli választói érdekeit. Az értelmezés 
nem vitatható, tehát: nem pártot, nem 
egyesületet, nem kisebb-nagyobb cso-
portokat, sőt még a választókörzetét 
sem oly módon, amiben eltér a telepü-
lés egészének érdekeitől. Az elv azért 
nagyszerű, mert a felsoroltak csoport-
képző tényezők és többnyire a tárgyi-
lagosságuk is ehhez igazodik. A felelő-
sen gondolkodó -és küldetését komo-
lyan vevő - képviselő kikerülhetetlen 
kötelessége a súlyozás, még azon az 
áron is, ha az, bizonyos csoportoknak 
nem rokonszenves. 

A képviselői eskü, amelyet az ala-
kuló ülésen mindannyian tettünk, ne-
mesen egyszerű és így szól: „Én……..
esküszöm, hogy hazámhoz, a Magyar 

Nyílt levél az Összefogáshoz!

Ë
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Köztársasághoz, annak népéhez hű le-
szek, az Alkotmányt és az alkotmányos 
jogszabályokat megtartom; az állami és 
szolgálati titkot megőrzöm; megbízatá-
somhoz híven pártatlanul, lelkiismere-
tesen járok el, és a legjobb tudásom sze-
rint, minden igyekezetemmel Bicskét 
szolgálom. Isten engem úgy segéljen.”

A képviselő felelősségére kell ismét 
hivatkoznom, mert ezt a terhet az eskü 
rótta ki ránk. Nem osztozik velünk 
benne senki, mert a döntéseink követ-
kezményeiért egyedül minket terhel 
az erkölcsi felelősség. Anyagilag nem 
felelhetünk, mert eszközök híján nem 
is tudunk, mint ahogy a mögöttünk 
álló, olykor kéretlen, tanácsadók sem 
(a „minden felelősséget vállalok” kije-
lentés többnyire üres fecsegés). Nem 
hivatkozhatunk arra, hogy ez vagy az 
mondta, netán elvárta, esetleg köte-
lezett rá. Mondom én ezt most azért, 
mert egy megalapozatlan „NEM” sza-
vazat miatt elszalasztott lehetőség is 
lehet óriási hiba, mint ahogy egy ha-
sonló „IGEN” szintén. Igaz, az előbbi 

sokszor ki sem derül, de higgyék el, a 
tisztes szegénység elfogadására való 
buzdítással nem lehet jövőképet indu-
kálni.

Mivel a jövőbe látás és a tévedhetet-
lenség képességével – sajnos, de inkább 
hál’ Istennek - nem rendelkezünk, 
ezért, például Bicskén 18-an vagyunk 
a testületben. Azért van ez így kitalál-
va, hogy a hibaelkövetés lehetőségét 
minimalizáljuk. Ez azonban csak úgy 
lehetséges, ha ügyről-ügyre, racionális 
érvek és nem érzelmek vagy dema-
gogizáló fordulatok alapján alakítjuk 
ki álláspontunkat. Az egy-egy ügyre 
ható összes körülmény megismerése 
szinte soha nem lehetséges, de a tény-
szerű információk birtokában, több 
szemszögből, alkotó szemlélettel vizs-
gálva, egyre közelebb jutunk a döntés 
pontosságához.

Ezt minden képviselőséget vállaló 
közszolgának át kell éreznie, külön-
ben nem a közjóra tesz.

Mielőtt megköszönve türelmüket 
befejezném levelünket, tisztelettel 

kérem Önöket, gondolják újra, hogy 
lelkes határozatukkal milyen nehéz 
helyzetet idéztek elő. Ugyanis bármi-
lyen végső döntés születik, de ha az 
Önök „elvárása” szerint „NEM”-mel 
szavazunk, kínos helyzet következik 
Önöknek is. Legyen az, akkor, bár-
mennyire megalapozott „NEM”, akik 
nem így gondolják, soha nem hiszik el 
- de legalábbis fenntartással fogadják 
- hogy mi ketten, nem „megrendelésre 
szállítottuk” a szavazatunkat.

Tudatában vagyunk, hogy felelős-
ségünk mindkét irányban igen nagy. 
Ezért határozottan kijelentjük, hogy 
a döntés pillanatában - az előző be-
kezdésben foglaltak ellenére is - oda 
fogjuk adni szavazatunkat, ahova 
az üggyel kapcsolatos, valamennyi, 
akkor rendelkezésre álló, tényszerű 
ismeretanyag birtokában tiszta lelki-
ismerettel adhatjuk.

Pitt Sebestyén képviselőtársam ne-
vében is sok tisztelettel:

Dr. Bölcskey Károly
Önkormányzati képviselő

Ë

JÓ (hÓ)NAPOt!
A fák ötven-hatvan év alatt nagyon megnőnek. E 

bicskei cikk írója, vagyis én, 30 éve kezdtem alattuk is-
kolába járni. Nem értek én a fákhoz sem, csak sajnálom 
őket. Nekem se tehetségem, se eszközöm nincs a fotó-
záshoz, de akinek ez megvan, talán valami képeslapra 
való emlékképet készíthetne a „régi” Bicskéről. De 
talán még Kővári Attila Derkovits díjas festőművész 
barátomat is meg kellene kérnem egy munkára, hiszen 
ő is ezek alatt a fák járt az iskolába. Kép kell emlékbe. 
Amíg nem késő. Vagy már az? Azt mondták nekem 
olyan emberek, akik a politikával nem foglalkoznak, 
hogy a fákat általában meg szokták menteni. Ha a gyö-
kér feletti föld felnyomja a térkövet, az osztrákok föl-
szedik a térkövet, kiemelik azt a kis földet, a térkövet 
pedig megpucolva visszateszik és újra egyenes a járda 
egy jó darabig. Balaton-parti falvakban és városokban 
a térköves járda úgy hullámos, ahogy azt a gyökérzet 
éppen megkívánja. Hamarabb volt fa, mint mi. A ba-
latoni megoldásban van némi udvariasság, ráadásul a 
legtöbben nem láttak még korhadt fát a kivágottak kö-
zött. Minderre egy barátom azt mondja, hogy ezeket 
a fákat mindenki sajnálja, de a fákról már ágak törnek 
le, némelyik háztetőre, kerítésre zuhan vagy a villany 
vezetéket szakítja le, a temető mellett pedig a kriptákat 
kellett kijavítani. Amikor réges- régen ültették a japán 
akácokat, még igazodott az akkori városhoz, de ma 
már, amikor milliárdokba kerülnek az utak, egyesek 
szerint barátságosabb növényzet kell. Fotózni kéne 
míg nincs későn. 

 (izing)

emlékezünk
2006. július 15-én, 

egy évvel ezelőtt ér-
kezett a fájdalmas 
hír Nagy Margit 
Asszony haláláról. 
Életében, ahogy egy 
barátja mondta el 
róla, szeretettel teli, 
jószívű ember volt. 
Dolgozott a városért, 
a mindennapi mun-
káját pedig csodála-
tos szakértelemmel 
végezte. Halálát egy 
szabálytalanul előző, 
autójával szemben 

száguldó súlyos részeg alak okozta azon a szombat reg-
gelen. 

A balesetben Margit teljesen vétlen volt. A baleset előtti 
utolsó órában az emlékező szerint olyan jókedvűen be-
szélgettek mindhárman, mint azok az utazók, akik fel-
fedezik egymásban az igazán jó társat egy több napos, 
határon túli tartózkodásig, ahová szintén Bicske nevében 
utaztak.  

Kedves jó szülei, fi a és testvérei mellett az őt ismerő 
városunkban élők a szívük mélyén őrzik Nagy Margit 
(1954-2006) emlékét. Utastársai, akik az Ő utolsó mozdu-
latainak is köszönhetik az életüket, a halálukig imádkoz-
nak a feltámadás reményében. Nyugodjék békében! Az 
Úr adjon erőt a szörnyű fájdalom elviseléséhez drága jó 
szüleinek, fi ának, testvéreinek és mindannyiunknak.   



Bicskei Élet

9

Zárt ülésen:

–  Tálasné Sikó Melindát megbízta a Bicske Vá-
rosi Bölcsőde vezetőjének 2007. év július hó 
1. napjától 2012. év június hó 30. napjáig ter-
jedő határozott időre

–  a Nagy Károly Városi Könyvtár magasabb ve-
zetői állására Endrédiné Szabó Erikát bízta 
meg 5 évre

–  „Bicske Város Díszpolgára” kitüntetés odaíté-
léséről döntött

–  Posztumusz „Bicske Város Díszpolgára” ki-
tüntetés odaítéléséről döntött

–  „Bicskéért Emlékérem” kitüntetés odaítélé-
séről döntött

–  megállapította a Bicske Városüzemeltető Kft. 
ügyvezetőjének munkabérét

–  Hajgató István méhésznek elpusztult mé-
hei miatt keletkezett kárának enyhítésére 
200.000,- Ft kártalanítást biztosít. 

Nyílt ülésen:

–  a két ülés közötti időszak eseményeiről, a le-
járt határidejű Képviselő-testületi határozatok 
végrehajtásáról szóló beszámolót tudomásul 
vette és elfogadta

–  a Magyar Közút Állami Közútkezelő Fejlesztő 
Műszaki és Információs Közhasznú Társaság 
Fejér Megyei Terület Igazgatóságának  tájé-
koztatóját a Bicskét érintő tervezett fejleszté-
sekről, a területén lévő országos közutakról 
– tudomásul vette

–  a közbeszerzési eljárásokról készített beszá-
molót tudomásul vette

–  a Képviselő-testület a 2007. II. félévi munka-
tervét elfogadta

–  2007. július 2. napjától 2007. augusztus 31. 
napjáig, azaz 44 munkanapig folyamatosan 
a 126/2007. (VI. 1.) számú Kormányrendelet 
alapján támogatta a szociális nyári gyerme-
kétkeztetést, és költségvetéséből megelőle-
gezi pénzügyi fedezetét

–  az APEH Központi Hivatalának Szerencsejáték 
Felügyeleti Főosztálya kérelmére egyetértett 
azzal, hogy a Pénzügyminiszter lóversenyfo-
gadás és bukmékeri rendszerű fogadás sze-
rezésére vonatkozó, olyan nyilvános konces-
sziós pályázatot írjon ki, amelynek keretében 
az önkormányzat területén fogadóiroda kiala-
kítására is lehetőség nyíljon

–  Zánka Üdülőtábor fejlesztéseket 2007. évben 
az alábbiak szerint fogadja el:

1.  Az elvi építési engedély helyszínrajzának 
megfelelően a 2. és 4. számú házak, a 6. szá-

mú játszóház, valamint a 10. számú étterem 
tetőtér beépítésének tervezése és az építési 
engedély megszerzése legyen a tervezési 
program az első ütemben. Így az elkészült, 
engedélyes tervek birtokában szakaszosan 
lehet az építkezéseket folytatni. 
  Jóváhagyja, hogy a Polgármester 3 bekért 
árajánlat alapján a legkedvezőbb árajánlatot 
adó vállalkozóval, az önkormányzat ügyvéd-
je által jóváhagyott tervezési szerződést alá-
írja.

2.  A házak téglából készüljenek. A 2. számú 
házak fürdővel és elektromos fűtéssel ellát-
va (téliesítve) épüljenek. A 4. számú házak 
fürdő nélkül (szezonális jelleggel) épüljenek, 
így a központi fürdő megmarad.

3.  A tervező tegyen javaslatot az étterem zár-
hatóvá tételére.

4.  A tulajdonos és a tervezők közötti kapcsolat-
tartó Jakabné Borostyán Krisztina.

5.  A beruházások műszaki ellenőrével a vállal-
kozási szerződést 3 db bekért árajánlat alap-
ján a legkedvezőbb ajánlatot adóval a Kht. 
ügyvezetője köti meg.

6.  Egy gyerekházban 6 fő elhelyezésére legyen 
lehetőség.

7.  Játszóház cseréjét és a költségekre a fedezet 
biztosítását 2008. évben a Képviselő-testület 
újra tárgyalja.

8.  Az elvi építési engedélyben szereplő közpon-
ti épület (1. sz.) helyére egy tanári ház (4 db 
2 ágyas szobával, fürdővel, kis társalgóval) 
kialakítását határozza el. Ennek ütemezését 
és a költségekre a fedezetet 2008-ban a Kép-
viselő-testület tárgyalja újra.

9.  A terveket engedélyezésre való benyújtás 
előtt jóvá kell hagyatni a Városfejlesztési, 
Idegenforgalmi és Környezetvédelmi Bizott-
sággal.

10.  A tervezés során műszaki ügyekben a Vá-
rosfejlesztési és Városüzemeltetési Iroda 
működjön közre.

11.   Az engedélyezési terveknek legyen része 
egy árazatlan költségvetési leírás.

12.  A terveket a szeptemberi bizottsági ülésre, 
bemutatásra kell elkészíteni.

−  Dunabogdány Község Önkormányzatának és 
Pilisborosjenő Község Önkormányzatának a 
Duna-Vértes Köze Regionális Hulladékgazdál-
kodási Társulásba való felvételét jóváhagyta

−  az Egészségügyi Központ fejlesztésére 2007. 
évben kiírt pályázati lehetőségek kihasználá-
sa érdekében elkészítteti az Intézmény által 
használt épület bővítésének és felújításának 
engedélyezési tervdokumentációját. 

−  megbízza a Polgármesteri Hivatalt, hogy a 

Tájékoztató a Képviselő-testület júniusi üléséről
híRleVÉl
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Városfejlesztési, Idegenforgalmi és Környe-
zetvédelmi Bizottság 2007. augusztusi ülésé-
ig további tárgyalásokat folytasson a bics-
kei 1397/1 hrsz-ú (halottasház) ingatlanának 
üzemeltetésére kiírt pályázatra jelentkezett 
pályázóval, tisztázza  a kérdéses, vitás pon-
tokat, mely szerint pályázó a pályázatot kiíró 
feltételeit nem fogadja el

−  támogatja az MKB Üzemeltetési Kft. (1134 Bu-
dapest, Kassák L. u. 18.) által a szerződésben 
szereplő műszaki tartalommal és pénzügyi 
konstrukcióban a tulajdonában lévő Bicske, 
Szent István út 6. szám alatti épület átalakítá-
sát és felújítását

−  a Bicske, Szondi u. 30. lakás használóinak ké-
relmét elutasítja, a 151/2007. (IV. 26.) sz. Kt. 
határozatát továbbra is fenntartja

−  a tulajdonában álló bicskei 6901/1 hrsz-ú in-
gatlan inert hulladékkal (építési törmelékkel) 
való feltöltésére vonatkozó, a Lavina Zrt-vel 
2005. november 30-án kötött vállalkozói szer-
ződést 2008. október 15-ig azzal a feltétel-
lel hosszabbítja meg, hogy a rekultiváció is 
ez ideig készüljön el. A mélyárok feltöltése 
2008. június 30-ig valósuljon meg

−  a Rehabit Komplex Kft-vel 2004. április 21-én 
kelt foglalkoztatási együttműködési megálla-
podást, valamint az ugyanakkor kelt – bics-
kei 2612/1 hrsz-ú ingatlanra vonatkozó bér-
leti szerződést változatlan feltételekkel 2007. 
december 31-ig meghosszabbítja

−  Multifunkciós kommunális gépjármű beszer-
zése tárgyú közbeszerzési eljárásban a Bíráló 
Bizottság tagjait megválasztotta. Felelősségi, 
Dokumentálási és Eljárási Rendjét elfogadta

−  2007. évi közbeszerzési terv módosítást jóvá-
hagyta

−  döntött a „Kakas Óvoda régi épület, óvodai 
szárny gépészeti felújítása” tárgyú közbe-
szerzési eljárásban

−  a „Kakas Óvoda régi épület, óvodai szárny 
gépészeti felújítása” tárgyú közbeszerzési el-
járásban elvégzendő munkálatok fedezetét a 
fejlesztési hitelből biztosítja

−  a Bicskei Önkéntes Tűzoltóság nemzetközi tá-
bor megvalósításához további 200.000,- Ft 
támogatást biztosított a külkapcsolatok költ-
sége keret terhére

−  a Bicskei kővágó Antal kertbarát kör részére 
főzőverseny, borverseny program megvaló-
sításához 70.000,- Ft támogatást biztosított

−  a Bicskei Önkéntes tűzoltóság részére Tus-
nádfürdői Nemzetközi Tábor program meg-
valósításához 200.000,- Ft támogatást bizto-
sított

−  az Országos Nyugdíjas Polgári egyesület Vá-
rosi szervezet részére Bicske – Karcag „pol-
gári híd” továbbépítése program megvalósí-

tásához 50.000,- Ft támogatást biztosított
−  „A bicskei cigányságért” közalapítvány ré-

szére a kézműves szakkör, lovas szakkör 
program megvalósításához 200.000,- Ft tá-
mogatást biztosított

−  az Összefogás Bicskéért 2002. egyesület ré-
szére 130.000,- Ft támogatást biztosított az 
Ópusztaszer Nemzeti Park belépőjegyre, va-
lamint az önkormányzati buszt önköltségi 
áron felajánlja

−  a Barátság Nyugdíjas klub részére kistér-
ségi találkozó program megvalósításához 
150.000,- Ft támogatást biztosított, valamint 
az önkormányzati buszt, önköltségi áron

−  a Gróf Batthyány kázmér Műpártoló közala-
pítvány részére a Botond szobor megvaló-
sítása programhoz 500.000,- Ft támogatást 
biztosított

−  a Dinamik harcművészeti közhasznú sport-
egyesület részére táborozás program meg-
valósításához 300.000,- Ft támogatást bizto-
sított

−  a Bicske Barátok egyesülete részére referen-
cia film Bicskéről program megvalósításához 
435.000,- Ft támogatást biztosít

-−  az Életet az Éveknek Nyugdíjas klub részé-
re kirándulás program megvalósításához 
30.000,- Ft támogatást biztosított

−  a Mozgáskorlátozottak Vértes és Válvölgye 
egyesülete részére gyógymasszázs prog-
ram megvalósításához 110.000,- Ft támoga-
tást biztosított a bicskei tagjainak. Felkéri 
az egyesületet, hogy pályázatát nyújtsa be 
a Vértes Többcélú Kistérségi Önkormányzati 
Társuláshoz is

−  a „Bicskei 2. sz. Általános iskola tanulóiért” 
alapítvány részére német-magyar csereüdül-
tetés Zánkán program megvalósításához 
40.000,- Ft támogatást biztosított

−  a Fogyatékkal élők klubja részére tábor prog-
ram megvalósításához 120.000,- Ft támoga-
tást biztosított

−  a Bicskei Református Alapítvány részére 
Velencei tábor program megvalósításához 
160.000,- Ft támogatást biztosított

−  a Bicskei Baptista Gyülekezet részére ifjúsá-
gi alkalmak, kreatív szombatok családi nap 
programok megvalósításához 160.000,- Ft 
támogatást biztosított

−  a Bicskei „kővágó Antal” kertbarát kör részé-
re kirándulások, oktatási programok és kiál-
lítások program megvalósításához 160.000,- 
Ft támogatást biztosított

−  az „Árpád utcai tagóvoda óvodás gyermeke-
iért” Alapítvány részére bábszínház program 
megvalósítására 150.000,- Ft támogatást biz-
tosított

−  felkéri a Városfejlesztési, Idegenforgalmi és 

híRleVÉl
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Környezetvédelmi Bizottságot, hogy mérje 
fel a Bicske, Rigó utca csatornahálózat kiépí-
tésének lehetőségét.

−  a 2007. augusztus 20.-ai ünnepi programot 
elfogadta

−  együttműködési megállapodást kötött a Vá-
rosgazdálkodási és Turisztikai Zrt-vel

−  a fenntartásában működő nevelési-oktatá-
si intézmények (Kakas Óvoda, Szivárvány 
Óvoda, Csokonai Vitéz Mihály Általános Is-
kola) névhasználatát felülvizsgálta és a köz-
oktatásról szóló törvény 102. §-ában meg-
határozottak figyelembevételével az intéz-
mények hivatalos nevét változtatás nélkül 
jóváhagyta

−  a fenntartásában működő nevelési-oktatási 
intézmények: Kakas Óvoda, Szivárvány Óvo-
da, Csokonai Vitéz Mihály Általános Iskola, 
2007/2008. évi beíratásokról szóló tájékozta-
tását tudomásul vette

−  a fenntartásában működő Csokonai Vitéz Mi-
hály Általános Iskola Szent István úti székhely 
épületében a 2007/2008-as tanévben induló 
1. d; e; f. osztályaiban a szakértői vélemények 
függvényében megkéri az OKÉV engedélyt a 
létszám túllépésére

−  2007. augusztus 1-jei hatállyal Társulási Meg-
állapodást köt Óbarok Község Önkormányzat 
Képviselő-testületével általános iskolai ne-
velési-oktatási feladatok ellátására

−  a jogszabály által előírt szak- és egyéb véle-
mények megkérése után a 2060 Bicske, Szent 
István út 124. szám alatti Szivárvány Óvoda 
Tagóvodáját – mint részben önálló költségve-
tési intézményt – a közoktatásról szóló 1993. 
évi LXXIX törvény 88. § (5)-(6) bekezdése, a 
102. § (3) bekezdése, valamint az államház-
tartás működési rendjéről szóló 217/1998. 
(XII. 30.) Korm.rendelet 11. §-a alapján  2007. 
augusztus 31. napjával jogutóddal megszűn-
teti. 2007. szeptember 01-től jogutódnak a Ka-
kas Óvodát jelöli meg. A jogutód intézmény 
székhelye: 2060 Bicske, Rózsa u. 1.

−  elrendelte, hogy a 2007. novemberi ülésére 
készüljön előterjesztés a Szivárvány Óvoda 
és Kakas Óvoda létszámainak alakulásáról, a 
csoportok összetételéről.

−  a Nagy Károly Városi Könyvtár részére a 
fénymásoló beszerzésére benyújtott pályáza-
ti önrészét, 175.200,- Ft összeget – a pályázat 
kedvező elbírálása esetén – a pályázati keret 
terhére biztosítja

−  a „Kihívás Napja 2007” sportvetélkedőn 
nyert eszközöket az alábbiak szerint osztja 
el:

elosztható 
ajándéktárgyak

db intézmények közötti 
felosztás

Aerodynamic 
focilabda

5 db Óvodák 2 db
(Szivárvány, Kakas)
Iskolák 3 db
Csokonai Vitéz Mihály 
Általános Iskola
József Attila Általános 
Iskola
Szent László Általános 
Iskola

Rosco grafikás 
kosárlabda

3 db Vajda János Gimnázium és
Postaforgalmi 
Szakközépiskola

Spectra 
pingpongütő

11 db Csokonai Vitéz Mihály 
Általános Iskola (2 épület 
9 db),
József Attila Általános 
Iskola (2 db)

Rosco 
pingponglabda

60 db Csokonai Vitéz Mihály 
Általános Iskola (2 épület 
52 db)
József Attila Általános 
Iskola (8 db)

Pingpongháló 1 db Csokonai Vitéz Mihály 
Általános Iskola

SP. tollasütő 10 db Szent László Általános 
Iskola (8 db)
József Attila Általános 
Iskola (2 db)

Tollaslabda 30 db Szent László Általános 
Iskola(24 db)
József Attila Általános 
Iskola (6 db)

SP. teniszütő 
gyerek

6 db BTC

Penn Radical 
labda

12 db BTC

Jelzőmez szett 1 db BTC
Minilite sátor 2 db Óvodák (Kakas, Szivárvány)

–  Bicske város hosszú távú sportkoncepcióját elfo-
gadta

−  a Kábítószerügyi Egyeztető Fórum által elkészí-
tett és elfogadott Drogellenes Stratégiát elfogad-
ta, az abban foglalt célokkal egyetértett

−  megbízta Döme László képviselőt, hogy a SPAR-
parkolóban lévő kandeláberek ügyében a SPAR 
Magyarország Kft-nél – Pitt Sebestyén képviselő-
vel, a Városfejlesztési, Idegenforgalmi és Környe-
zetvédelmi Bizottság Elnökkel együtt -  személye-
sen közbenjárjon.

A Képviselő-testület soron következő ülését 2007. 
szeptember 13-án (csütörtökön) tartja.

híRleVÉl
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Bicske Városi Önkormányzat Képviselő-testülete az 1992. 
évi XXXVIII. tv. 74 §. (1) b (2), (6) bekezdése alapján a 
2007. évi költségvetés megállapításáról szóló 5/2007. (II. 
15.) rendeletét (továbbiakban rendelet) a következők 
szerint módosítja.

§.
A rendelet 3. §-a helyébe a következő rendelkezés lép:

3. §.

A Képviselő-testület az önkormányzat 2007. évi költség-
vetésének
a) kiadási főösszegét 3 342 459  e Ft-ban
b) bevételi főösszegét 2 431 891  e Ft-ban
c) hiányát  1 000 568  e Ft-ban
állapítja meg.
A hiány összegének ellentételezésére 400 000 e Ft mű-
ködési hitelt és 600 568 e Ft fejlesztési hitelt irányoz elő.

§.

A rendelet 11.§-a helyébe a következő rendelkezés lép: 

11. §.

A Képviselő-testület az önkormányzat általános tartalé-
kát 81 404 e Ft összegben hagyja jóvá.

§.

A rendelet 12. §-a helyébe a következő rendelkezés lép.

12. §.

A Képviselő-testület az önkormányzat céltartalékát 
394 843 e Ft összegben állapítja meg. A céltartalékokat 
részletesen az 5. számú melléklet tartalmazza.

§.
Ez a rendelet a kihirdetés napján lép hatályba.

Bicske, 2007. június 28.

 szántó János sk. Molnár Julianna sk.
 Polgármester  jegyző

Bicske Városi Önkormányzat Képviselő-testületének16/2007. (VI. 29.)
rendelete a 2007. évi költségvetés megállapításáról szóló 5/2007. (II. 15.) 

önkormányzati rendelet módosításáról

Bicske Városi Önkormányzat Képviselő-testülete a helyi 
önkormányzatokról szóló 1990. évi LXV. tv. (továbbiak-
ban: Ötv.) 18. § (1) bekezdésében biztosított jogkörében 
Bicske Város Önkormányzatának Szervezeti és Működési 
Szabályzatáról szóló 10/2007. (IV. 1.) önkormányzati ren-
delet (továbbiakban: R.) módosításáról a következő ren-
deletet alkotja:

1. §
 (1) A R. 8. § (1) bekezdés utolsó mondata helyébe a kö-
vetkező rendelkezés lép:
 „(1) ……. Az átruházott hatáskörök jegyzékét az 
sZMsZ 3. számú melléklete tartalmazza.”
 (2) A 40. § (1) bekezdés utolsó mondata helyébe a kö-
vetkező rendelkezés lép:
„(1) …….. A bizottságok konkrét feladat- és hatáskörét 
az sZMsZ 3. sz. melléklete tartalmazza.

2. §
A R. 51. § a következő (5) bekezdéssel egészül ki:
 „A hivatal belső szervezeti egységei:
a) igazgatási és szociális iroda
b) Okmányiroda
c) Pénzügyi és költségvetési iroda
-	 Adócsoport
d) szervezési iroda
e) Városfejlesztési és Városüzemeltetési iroda
-	 Építési csoport
f) Városi Gyámhivatal

3.§
A R. 57. § a következő (3)-(4) bekezdésekkel egészül ki:
 „(3) A helyi önkormányzat gazdálkodását az Állami 
számvevőszék ellenőrzi.
 „(4) A pénzügyi bizottság – egyebek között – az önkor-
mányzatnál és intézményeinél:
a) véleményezi az éves költségvetési javaslatot és 
a végrehajtásáról szóló féléves, éves beszámoló terve-
zeteit;
b) figyelemmel kíséri a költségvetési bevételek 
alakulását, különös tekintettel a saját bevételekre, a va-
gyonváltozás (vagyonnövekedés, -csökkenés) alakulá-
sát, értékeli az azt előidéző okokat;
c) vizsgálja a hitelfelvétel indokait és gazdasági 
megalapozottságát, ellenőrizheti a pénzkezelési sza-
bályzat megtartását, a bizonylati rend és a bizonylati 
fegyelem érvényesítését.”

4.§
(1) E rendelet a kihirdetés napján lép hatályba.
(2) A hatálybalépéssel egyidejűleg a R. 17. § (3) bekez-
dése, a 32. § (6) bekezdése és a 44. § (16) bekezdése 
hatályát veszti.

Bicske, 2007. június 28.

 szántó János sk. Molnár Julianna sk.
 polgármester  jegyző

Bicske Városi Önkormányzat Képviselő-testületének17/2007. (VI. 29.) 
rendelete Bicske Város Önkormányzatának Szervezeti 

és Működési Szabályzatáról szóló10/2007. (IV. 1.) önkormányzati 
rendelet módosításáról
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Könyvtár zárva tartása
2007. július 30-augusztus 20-ig a Nagy károly Városi könyvtár nyári szünet miatt zárva 
tart.

TÁJÉKOZTATÓ
Tájékoztatjuk Bicske város és a kistérség lakosságát, hogy az egészségügyi szolgáltatások fejlesztése és az ellátás 
színvonalának emelése céljából a Bicskei Egészségügyi Központ új telefonközpontot állít be, ezáltal az eddig köz-
ismert számaink - mindössze a 3. számjegyben - megváltoznak. Az új telefonszámok többi számjegye változatlan 
marad, megegyezik a régi telefonszámok számjegyeivel.

Szakrendelések, háziorvosi – gyermekorvosi és fogorvosi rendelések közvetlen hívható új telefonszámai: 

szakrendelő háziorvosok
Allergológia  567 - 577 Dr. Bourgla Ossamah 567 - 568
Audiológia  567 - 577 Dr. Kauda Béla 567 - 567
Belgyógyászat 567 - 565 Dr. Kovács György 567 - 562 
Bőrgyógyászat 567 - 503 Dr. Nagy Gyula 567 - 568
Diabetikus tanácsadás  567 - 565 Dr. Török Péter 567 - 562
Endokrinológia 567 - 565 Dr. Vilinovszky Róbert 567 - 567
Fizikóterápia  567 - 553
Fül-, orr-, gégészet 567 - 569 Gyermekorvosok
Gasztróenterológia  567 - 503
Gyermekpszichiátria 567 - 578 Dr. Hadnagy Réka 567 - 561
Gyógytorna 567 - 580 Dr. Kovács Attila 567 - 561
Ideggyógyászat 567 - 577  
Infuziós szóba 567 - 502 Fogászati alapellátás
Kardiológia 567 - 565
Labor 567 - 570 Dr. Bánki Erzsébet 567 - 575
Nefrológia 567 - 577 Dr. Soltész József 567 - 576
Nőgyógyászat 567 - 573
Onkológia 567 - 573 Ügyvezetőség 
Ortopédia 567 - 560
Pszichiátria 567 - 578 Központi szám 567 - 500
Reumatológia 567 - 574 Betegirányítás 567 - 520
Röntgen 567 - 559 Igazgatóság 567 - 599
Sebészet 567 - 560 Titkárság 567 - 564
Szemészet 567 - 566 Karbantartás 567 - 555
Traumatológia 567 - 560 Gyógyászati segédeszköz bolt 567 - 556
Ultrahang 567 - 554 Optiris optikai szaküzlet 567 - 584
Urológia 567 - 598 BÜFÉ 567 - 563

   
Az új telefonszámok 2007. 08. 06-án 00.00 órától hívhatók. Az átállás miatti kellemetlenségért szíves elnézésüket 
kérjük.
Bicske Egészségügyi Központ
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Programajánló
Beharangozó: a Művelődési Központ 2007/2008-as bérletsorozatai

2007 október
Polcz Alaine emlékiratainak felhasználásával színpadra 

írta Baranyai László

Asszony a fronton
Monológ két hangra

Felolvasószínházi előadás egy felvonásban

Előadják: Takács Katalin, Pálfi Katalin
Rendezte: Vidnyánszky Attila

A könyv, mely ötödik kiadását is megérte már lanka-
datlan érdeklődés közepette, a szerző életének talán leg-
nagyobb megpróbáltatást jelentő fejezetét meséli el, a 
második világháborúban – fiatal asszonyként – átélt bor-
zalmakat. Monológ: egy idős asszony visszaemlékezése 
házasságára, a házasságát követő egy esztendőre. Azzal, 
hogy elbeszéli saját meggyalázásának megrendítő törté-
netét, hiteles, elfogulatlan, ezért perdöntő és örökérvényű 
tanúvallomást tesz az emberi sorsról. Polcz Alaine-nek a 
„világtörténelem falára festett magánfreskójából” a hábo-
rú személyes, kegyetlen, emberi és esendő arca is feltárul 
az olvasó előtt.

A regény jóval több a kegyetlen kalandok leírásánál: fi-
nom érzékkel vizsgálja azokat a nem egyszer meglepő és 
váratlan reakciókat, amelyekkel emberek a háborús meg-
próbáltatásra reagálnak. Az írás a benne foglalt borzalmak 
ellenére is apoteózis: tiszta tudattal, ép erkölcsi érzékekkel 
túl lehet lépni a traumákon.

Az előadás időtartama: kb. 70 perc.

PÓDiuM BÉRlet

2007. december

Én, szegény sudár Anna
monodráma

Előadja: Bálint Márta színművész

A Szegény Sudár Anna egy erdélyi magyar asszony 
képzelt naplója, amely az 1989 decemberében lezajlott 
romániai „forradalom” előtti időkben játszódik. 
Ez az első és mindmáig az egyetlen regény, amelyet 
anyaország béli író alkotott a romániai magyarság nehéz 
sorskérdéseiről.

Jókai Anna regénye megkapó látleletet ad egy erdélyi 
asszony életéről. A másfél éven át, feltehetően a 80-as 
évek derekán vezetett napi feljegyzésekből Sudár Anna 
életkörülményei, a háziasszony apró-cseprő dolgai 
hiteles realizmussal éppúgy megismerhetők, mint azok 
az érzelmi, indulati folyamatok, amelyek a személyiségét 
meghatározzák.

Bálint Márta, a Marosvásárhelyről elszármazott 
művész előadói estje.

2008. február

Ami a Márai-naplóból 
kimaradt

Előadja: Bálint András

Válogatás Márai Sándor 1945 és 1949 közötti napló-
jegyzeteiből és válogatás a magyar költészet legszebb 
verseiből. A nagy magyar író följegyzései a koalíciós 
időkből, gondolatok a politikáról és világirodalomról, 
hazaszeretetről és költészetről, művészekről és polgá-
rokról, karrierről és erkölcsről. Márai szellemes meg-
jegyzései kortársairól: költőkről, politikusokról, ba-
rátokról és ellenségekről. Emlékezik Kosztolányiról, 
elhangzik a Hajnali részegség és a Toldiból egy részlet, 
ahogy Babitsot, és példaképét Arany Jánost látja. El-
hangzik a Halotti beszéd is. 1948-ban az emigrációt vá-
lasztja. Márai aktuális, józan, tisztánlátó és magányos. 
És nagyon szórakoztató.

2008. április

„hófehér érintés”
pódium-táncjáték

Szereplők:

Borbély Kriszta-tánc
Maróti Attila-tánc
Boros Zoltán-vers

Táncjáték, mely belőletek született…miközben Shake-
speare-t, Márait, József Attilát, Faludyt, Coelho-t, Pop-
pert és Müller Pétert olvastam.

Bérletek a Művelődési Központban szeptember 
15.-től az első előadásig válthatók. 

Előjegyzést augusztus 1-től veszünk fel.

Bérlet ára: 2500 Ft/4 előadás

Kedvezményes bérlet: 2000 Ft (diákoknak és 
nyugdíjasoknak)

Szólójegyek ára: 800 Ft
Kedvezményes szólójegyek ára: 700 Ft

A Művelődési Központ a műsorváltoztatás jogát 
fenntartja!
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PROGRAMAJÁNlÓ

Előzetes
Gyermekbérlet 2007/2008

2007. október 15. (hétfő)

Brémai muzsikusok
(zenés mese)

Nektár Gyermekszínház vendégjátéka

A szamár, a kutya, a cica és a kiskakas elhatározza, hogy 
elhagyja gonosz gazdáját és világgá megy. Brémába igye-
keznek, hogy ott zenésznek álljanak. Útközben számos 
kalandon esnek át, míg megtalálják új otthonukat.

2007. november 26. (hétfő)

Pocahontas
(mese-musical)

Szabad Ötletek Színháza vendégjátéka

Romantikus szerelmi történet az „indián királylány” és 
John Smith legendája, amely ideiglenes békét teremtett az 
indiánok és a fehérek között.

Ebben a mese-musical változatban sok zenét, vidám, 
pajkos figurákat, romantikát sok-sok dalt hallhat, láthat a 
kedves gyermekközönség. A történet során a szerelmesek 
a végén egymáséi lesznek.

2008. február

Bambi
(gyermekmusical)

Fogi Színháza vendégjátéka

E bájos mesét bizonyára minden kisgyermek ismeri már, 
de most végre színpadon is életre kel e csodás történet, 
melyben találkozhatunk a bájos kis őzikével és barátaival, 
természetesen sok zenével. Gyerekeknek és felnőtteknek 
is egyaránt jó szórakozást kínál.

2008. április 14. (hétfő)

Mátyás király bolondos 
bolondja

(marionett)
Maszk Bábszínpad vendégjátéka

Mese óvodásoknak nagyméretű marionett figurákkal.

Arany János:

Pázmán lovag a bajusz
(élőszereplős marionett)

Maszk Bábszínpad vendégjátéka

Vidám, tanulságos história iskolásoknak Mátyás 
udvarából. Élőszereplős marionett műsor. A szereplők 
egy Mátyás Corvinából lépnek elő.

A Petőfi Művelődési Központ
gyermek színházi bérletei 

a 2007/2008-as évadra:

10 órától törpikék Bérlet
(4 előadás)

14.30 órától Mesevarázs Bérlet
(4 előadás)

Bérlet ára: 1400 Ft

Tisztelt látogatók!

Az előadás zavartalan lebonyolítása érdekében kérjük, 
hogy pontosan érkezzenek! Az előadások műsorideje: 60 
perc. A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk.

Jó szórakozást kíván a Művelődési Központ!

szabadtéri 
filmvetítések

Augusztus 3. (péntek) 21 óra

Balhé
2003, Krimi-vígjáték

Augusztus 24. (péntek) 21 óra

liliomfi
1954, vígjáték

A vetítések helyszíne a Kossuth tér, megtekintésük 
ingyenes

Felhívások, közlemények
Felhívás!

A Mozgáskorlátozottak Vértes és Válvölgye Egyesület 
értesíti a tagságot és az érdeklődőket, hogy ügyfélfogadá-
sa augusztusban szünetel.

Szeptember 7.-től várjuk az érdeklődőket a szokott he-
lyen. 

A Vezetőség
❁

Felhívás!
Kérjük a Tisztelt lakosságot, hogy aki az augusztus 20-

i ünnepségen koszorút kíván elhelyezni a Szent István 
szobornál, az 2007 augusztus 10-ig jelezze a 22/566-543 
-as telefonszámon Nagy Zsófiánál, vagy a muvelodes@
bicske.hu e-mail címen.
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- Hogyan kezdődött ez a pálya?
- Az általános iskola után a Fényes 

Elek Közgazdasági Technikumba 
kerültem, amit nem igazán kedvel-
tem.  Az egészségügyben kötöttem 
ki. Egészségügyi iskolába jártam, 
gondozónőként végeztem. Abban 
az időben az Egészségügyi Minisz-
térium által kiszabott egy éves kö-
telező szakmai gyakorlat volt. Ezt a 
tizenkettedik kerületi Rege úti cse-
csemőotthonban töltöttem. Nagyon 
szép volt. Ma, visszatekintve arra a 
nehéz időre, mert nagyon nehéz volt 
naponta bejárni a Szabadság-hegyre, 
én így képezném ki a gyermekekkel 
foglalkozókat, hogy nehéz területen 
szakmai gyakorlatoztatnám. Igazán 
elfogadni, megszeretni, akár a be-
teg gyermekeket is, nemcsak a szép, 
csillogó szemű gyereket, hanem a 
kevésbé szép, bizonyos fogyatékkal 
élő gyermeket is. Megszeretni, elfo-
gadni talán ezen a területen lehet. Itt 
még  nem befolyásolja az embert a 
szülők empátiája, vagy hogy milyen 
kapcsolatban vagyok a szülővel. Itt 
még kimondottan csak a gyermek 
van, akivel kapcsolatba kerülsz. Így 
lehet jól megtanulni ezt a munkát. Itt 
dolgoztam egy évig, utána egy hetes 
bölcsődében Budapesten, az első 
gyermekem megszületéséig.

- Hogyan kezdődött a bicskei pá-
lyafutás?

- 1970-ben kerültem a bicskei böl-
csődébe, az akkori Nagyközségi 
közös tanács által fenntartott böl-
csődébe. Azóta dolgozom itt, min-
dössze kilenc hónap megszakítással, 
amikor  a második gyermekem szü-
letett, akkor kilenc hónapig voltam 
gyesen.  Gondozónőként dolgoztam 
nagyon sokáig, és szívesen dolgoz-
tam csoportban, sok szép évem volt, 
mikor felmenő rendszerben három 
hónapos gyermekektől hároméves 
korúakig neveltem őket. Ez szép 
időszaka volt az életemnek. Az ak-

kori vezetőm Bauer Imréné volt, jó 
kis szakmai tanácsokat kaptam tőle, 
szívesen emlékszem vissza rá, és arra 
a nagy közösségre, amelybe bekerül-
tem. Akkor még 50 férőhelyes volt a 
bicskei bölcsőde.

1980-ban ez a bölcsőde 70 férő-
helyesre bővült. 1990-ben viszont 
országos szinten a bölcsődei hálóza-
tokat nagyon megnyirbálták, a fele 
férőhelyeket megszüntették, a bics-
kei bölcsőde is harminc férőhelyessé 
vált.

- Mikor lettél a bölcsőde vezető-
je?

- 1989 szeptemberétől voltam ve-
zető, egészen jelenlegi nyugdíjba 
vonulásomig, június 30-ig. Szeret-
tem ezt a munkát is. Nehezen álltam 
kötélnek, hogy megpályázzam ezt 
a vezetői állást, mert féltem. Ugyan 
némi gyakorlatom volt a közéletben, 
mert két cikluson át tanácstagként 
dolgoztam, szakszervezeti feladato-
kat láttam el. Nem volt idegen tőlem 
a szervezkedés, ami egy kicsit most 
is pörgősebbé tesz (a férjem szokta 
mondani, hogy nem kéne úgy ten-
nem, mintha három lenne belőlem, 
mert egy is untig elég...)

Nehéz volt, mert a vezetői mun-
kám második évében elkezdődött a 
bicskei bölcsőde leépítése, aztán be 
akarták zárni, mindenféle variációk 
születtek, mígnem a szociális törvény 
megjelenése után egy olyan testület 
alakult, amely a fiatalkorú gyerekek 
érdekeit is szem előtt tartotta. Úgy 
döntöttek, hogy Bicskén megmarad 
ez a húsz férőhelyes bölcsőde.

- Mit mondanál magáról a hely-
színről, ahol végigdolgoztad az éle-
ted?

- Az Ady Endre utcai épület egy 
családi házból kialakított bölcsőde, 
írásos emléket nem nagyon találtam. 
Egy 1961-es bejegyzést találtam egy 
kartonlapon, de azelőtt is már léte-
zett bölcsőde.

- Vezetőként mennyi időt tudtál 
a gyerekek között tölteni?

- Igyekeztem minden időt megra-
gadni, amit a vezetői munkám meg-
engedett, hogy a gyerekek között le-
hessek. Sok egyébirányú elfoglaltsá-
gom volt, de amennyit csak lehetett 
velük voltam. 

- Szükség volt leépítésekre?
- Sajnos igen. Nagyon megviseltek, 

sok- sok kolléganőmtől, akiket sze-
rettem, szívesen dolgoztam együtt 
10-15 évet, két szakaszban el kellett 
válnom. Egyszer 90-ben, egyszer 
pedig 93-ban. Nehezen éltem meg. 
Volt, aki akkor nagyon csúnyán 
bántott, de utána megbékéltek, elfe-
lejtettem, hogy bántottak.

1993 óta ezzel a kis közösséggel 
dolgoztam 2005-ig, ekkor két kollé-
ganőm elment nyugdíjba. Nyolcan 
együtt egy családot alkotunk. A gye-
rekekkel való kapcsolatunk is családi-
as. Egy adaptált épület mindig sokkal 
közelebb hozza egymáshoz az embe-
reket. Egy típusbölcsődében szepa-
ráltan folynak a tevékenységek, de itt 
nem. Itt a konyhásnéniktől kezdve a 
nevelőkig mindenki egy család.

- Miért mentél nyugdíjba, annyi-
ra fiatalnak, energikusnak látszol..

interjú Füstösné Ágival, a bicskei 
bölcsőde volt vezetőjével

A hivatalos neve Füstös Vilmosné, de mindenki Ágiként ismeri, ezért bátorkodtam a címben én is így ne-
vezni. Szinte negyvenévi munka után, 2007 június 30-ától Ági nyugdíjas lesz. Hihetetlennek tűnik, mert 
tele van élettel, tenniakarással. A pályájáról beszélgettem vele, és a terveiről.
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- Az én elhatározásom volt, hogy 
nyugdíjba megyek. Ki lehet számolni, 
47-ben születtem. 57 évesen elmehet-
tem nyugdíjba és két gyönyörű évet 
töltöttem még itt a nyugdíj mellett. A 
tavaly nyáron döntöttem úgy, hogy 
saját korlátaimat inkább én ismerjem 
fel, mint valaki más figyelmeztessen. 
Ebben az évben betöltöm a hatvana-
dik életévemet, és talán maradt vala-
mi belőlem a családomnak is. Kicsit 
korán elvettem tőlük. A gyermekeim 
hamar kerültek bölcsődébe, óvodá-
ba, így most vissza tudok adni nekik 
is.  Nem akkor szeretnék nyugdíjas 
lenni, mikor már csak ülök otthon 
és nincsen semmihez kedvem. Úgy 
érzem, hogy a munkámból adódóan 
is, az érdeklődési körömből adódóan 
is még sok minden van bennem. Úgy 
szeretném ezt az egész dolgot véghez 
vinni, hogy örömem teljék benne. 
Nagyon szerettem a bölcsődeveze-
tői munkát, de a napi feladatok azért 
már összesűrűsödtek, éreztem, hogy 
fáradok, és nem megfáradt, megke-
seredett emberként szerettem vol-
na elmenni. Egy picit a saját magam 
kedvére élni.

- Van egy másik szakmád is.
- Sokat köszönhetek a családomnak, 

a férjem az én összes tanfolyamomat, 
ilyen iskola, olyan iskola, mindent tá-
mogatott, nem állított korlátot elém. 
Szabadon gazdálkodhattam az időm-
mel. A gyerekeim is elfogadták. Két 
lányom van. Bármikor valami kudarc 
ért, elkeseredtem, mindig biztattak, 
hogy föl a fejjel, nem így kell ezt csinál-
ni., tovább kell lépni. Így elvégezhet-
tem egy második szakmát, szakkép-
zett orvosi gyógymasszőr is vagyok. 
Erre azért került sor, mert a bölcső-
déknek ezt a  nagy létszámleépítését 
meglépték. 47-48 éves voltam, s akkor 
végiggondoltam, hogy mi az, amit én 
még tudnék csinálni, ha megszűnik a 
bölcsőde. Bicskén is nagyon sokáig 
vajúdott, hogy megszűnik, vagy nem 
szűnik meg. Mi az, ami engem még 
érdekelne? A sérült gyermekek közel 
álltak hozzám, ebben  családi motivá-
ció is volt, nem a saját gyermekeim, de 
volt a családban sérült gyermek. Az 
idős emberekkel is jó volt a kapcso-
latom. Olyan dolgot akartam keresni, 
amiben ez a kettő is benne lehetett. Így 
találtam rá erre a masszőri iskolára. Két 

évig különböző tanfolyamokon vet-
tem részt, mire kimondottan szakmá-
sító iskolára találtam. Ezt elvégeztem, 
és önkéntesként a Családsegítőben se-
gítgetek. Közben a bölcsődébe kerül-
tek fogyatékos gyermekek, nyilván az 
én szakképesítésem arra nem jogosí-
tott fel, hogy őket szakirányú fejlesz-
tésben részesítsem, de tudtam segíteni 
nekik. A szülők részéről fölmerült az 
igény, hogy mi lenne, ha egy segítő 
klubot indítanánk. Tíz évvel ezelőtt 
volt egy sérült gyermekeket nevelő 
szülők klubja, amit vezettem. Hosszú 
évekig összejártunk a szülőkkel. Ez 
akkor arról szólt, hogy a szülőknek 
tanácsokat adtunk, segítettünk a lehe-
tőségek felkutatásában és az informá-
cióátadásban. Egymás között egy picit 
megbeszéljük örömeiket, bánatukat, 
könnyebb volt együtt elviselni a dol-
gokat. Ez a  kis klub hosszú évekig 
működött mígnem minden gyermek   
elkerült onnan a maga kis speciális 
helyére, megoldódott a szülők problé-
mája. Tavaly felmerült a szociális ke-
rekasztalon, hogy mi lenne, ha újrain-
dulna egy ilyen klub, és a Családsegítő 
szolgálat felvállalta a védőnők bevo-
násával az indítását. Ebben a klubban 
én önkéntesként dolgozom. Most már 
egy év van mögöttünk, fantasztikus 
élményekkel, ünnepségekkel, és volt 
egy nyári táborozásunk, ami nagyon 
jól sikerült. Úgy gondolom, hogy van 
még bennem annyi energia, hogy ezt 
a feladatot tovább vigyem, szívesen 
dolgozom önként, a Vöröskeresztnél 
is számítanak rám. Azoknak az em-
bereknek, akikkel az évek folyamán 
kapcsolatban voltam, akár munka-, 
akár baráti, jóismerősi kapcsolatban 
azt mondtam: Ha hívtok, jövök. To-
lakodni nem fogok. Nem sajnálom az 
időmet, mint ahogy soha nem néztem, 
hogy letelt a munkaidőm...

- A nyári táborról hallottam, 
hogy nagyon sikeres volt.

- Azt mondom, hogy az sajnálhat-
ja, aki nem volt ebben a táborban. 
Fantasztikus dolog volt, a Szabó 
Ágival a Családsegítő központból, 
ketten csináltuk végig tulajdonkép-
pen ezeket a napokat

- Hol volt a tábor?
- A Kossuth Zsuzsa Gyermekott-

honban volt. Nagyon jó embere-
ket ismerhettünk meg itt is. Olyan 

szeretettel fogadtak, amit nem le-
het elfelejteni. Nemcsak az otthon 
igazgatója, aki egy empatikus ember, 
tőle nem is volt szokatlan, hogy így 
fogadott, hanem  az ő dolgozói, a 
konyhások, a kisegítők. Mi csak sze-
retetet, melegséget kaptunk minden-
kitől, és legalább annyira élveztük 
a tábort, mint a gyerekek. Nagyon 
jó volt így, hogy a szülők, gyerekek 
és mi együtt voltunk. Nyugodtan 
mondhatom, hogy szinte baráti kis-
közösség alakult ki.

- Hány évesek ezek a gyerekek?
-Kilenc évestől ötvenévesig van-

nak tagjaink. Egy ötvenéves sérült 
gyermek, fogyatékkal élő ember a 
szülőnek mindig gyermek marad. A 
gondoskodás miatt. A felnőtt fogya-
tékos mellett mindig ott kell lenni, 
a nap 24 órájában. Nagyon nehéz 
ezeknek a családoknak a helyzete. 
Talán ezért is örültek olyan nagyon 
ennek a klubnak, ahol felhőtlenül, 
összefogva tudnak együtt lenni. Ha 
egy szülő a fogyatékos gyermekkel 
elmegy egyedül valahová, annyi tá-
madásnak van kitéve. Tudjuk, hogy 
a másság elfogadása milyen fontos, 
de erre még mindig nincsenek felké-
szülve az emberek. Talán könnyebb 
együtt visszaverni azokat a pillantá-
sokat, nem kellemes megjegyzéseket. 
Fel tudunk vérteződni, és nagyokat 
tudunk nevetni a mások ostobasá-
gán.

- Visszajárnak a gyerekek a böl-
csődébe? Ahogy a kisiskolás vissza-
megy néha az óvónénihez?

- Szerénytelenség nélkül mond-
hatom, hogy jó visszhangja van a 
bölcsődének a városban, vannak 
visszajáró szülők, akik elhozzák az 
óvodás gyerekeiket, sőt a testvérek 
kapcsán még iskolás gyerekek is jön-
nek , egy-egy kis történettel. Az ut-
cán nem tudok úgy végigmenni, és a 
kollégáim sem, a konyhások, a régi 
és az új kollégák sem, hogy a gyere-
kek ne szólítsanak meg. „Az ott a mi 
Ágink”, mondják. Soha nem voltam 
néni a gyerekeknek, addig vagyok 
boldog, míg Áginak hívnak.

-Nagyon sok boldog, tevékeny 
nyugdíjas évet kívánok, és köszö-
nöm a beszélgetést Ági.

Márkó Szidónia
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Elment! Erdődi Gyula, mindenki 
Gyuszi bácsija 2007. július 9-én dél-
után itthagyott bennünket.

Elegánsan, mindenkire tekintettel, 
úgy aludt el csendben, szinte észrevét-
lenül, hogy senkinek ne okozzon gon-
dot. Nem panaszkodott, türelemmel 
várta az elmúlást. Utolsó pillanatig 
jó szellemi frissességben, beszélgetve, 
keresztrejtvényt fejtve, olvasgatva. 
Mert olvasni még szemüveg nélkül tu-
dott, csak távolra-előre- gyengült meg 
a látása. A teste fogyott el, a szelleme 
nem.

A sors szép, hosszú életet adott 
Gyuszi bácsinak. Szerető, összetartó 
családot, akikre méltán volt büszke. 
Tágabb családjának tekintette a Bicske 
Barátok Körét is, melynek alapító tag-
ja, szellemi atyja volt.

A Galagonyáson  összejött barátok 
–alapító tagok- közül Ő maradt köz-
tünk legtovább, mert ahogy le is írta a 
Baráti Körről megjelent  Kötődéseink 
című könyvben: „ bizony sok monda-
nivalónk volt egymásnak.”

A szülőföld szeretetét tanította meg 
nekünk. Nem volt olyan hét, hogy ak-
tatáskáját kézbe fogva ne indult volna 
kedves rokonaihoz, barátaihoz Bics-
kére. Mindenre volt ideje, mindenre, 
mindenkihez türelme.

A Baráti Kör motorja, lelkiismerete 
volt. Most is fülembe cseng, ahogy int 
minket: „ hívjátok a fiatalokat is, hogy 
megmaradjon sokáig a Baráti Kör.”

Öt éves kisunokám első kérdése volt 
amikor a nyaralásból hazaért: „ hogy 
van Gyuszi bácsi.”

A gyerekek is nagyon szerették. Min-
denkivel rögtön megtalálta a közös han-
got. Fontosnak tartotta a sportot, mely 
saját életében is főszerepet játszott.

A Bicskei Naplóban le is írta a „ 
kedves fiatal bicskeieknek”- ahogy 
nevezte a gyerekeket- a régi bicskei 
játékokat, hogy feledésbe ne merül-
jenek. „ Őrizzük meg értékeinket!” 
óvott mindenkit, és jó játékot kívánt 
mindenkinek, nemcsak a fiataloknak. 
Az együttjátszás, az együttlét, a jó be-
szélgetések éltették. 

A hagyományőrzés, hagyományte-
remtés szelleme hozta össze a Bicskén 
élő és a Bicskéről elköltözött bicskeieket 
és bővült a kör, egyre bővült.  A sokféle 
gondolkodású, sokféle szellemiségű em-
berek egyben azonosak lettek: Bicskét 
szerető emberekké kovácsolódtak.

Mert csak az számított, hogy vala-
ki szeresse szülőföldjét ,választott la-
kóhelyét és tenni akarjon érte, hogy 
szebb legyen, jobb legyen ott élni. 

Gyuszi bácsiék ötlete mindenkiből a 
jót hozta ki. Mindenki várta az össze-
jöveteleket, ahol új barátságok is kiala-
kultak.

Soha nem felejtjük, amikor Komá-
romba mentünk kirándulni.

Előtte való héten Gyuszi bácsi -szo-
kás szerint- már elutazott oda ,végig-
járta a tervezett útvonalat és keresett 
nekünk egy jó éttermet is. Kipróbál-
ta, le is foglalta. Amikor a kirándulás 
napján megérkezett a busz Bicskére 
a pestiekkel, akkor vette észre, hogy 
az iratait, köztük útlevelét is, otthon 
hagyta. Már betöltötte akkor a 90. 
évét. Sebaj, mondta, most élvezem az 
előnyét a koromnak, ingyen utazha-
tok. Ti csak menjetek előre. Rév-Ko-
máromban találkozunk az étteremnél. 
Így is lett! Mire odaértünk, szembe-
jött velünk jellegzetes hajlott járásával 
Gyuszi bácsi. Nem tudom hány fiatal, 
vagy középkorú tette volna meg azt, 
amit ő: vonattal, metróval hazament, 
majd újra vonatra ült és átsétált a hí-
don a szlovák oldalra. Hozta egye-
dülállóan finom diópálinkáját, és saját 
maga sütötte pogácsáját is.

Mert szinte az utolsó pillanatig fő-
zött is, mindenkinek a kedvencét.

Sokszor jelent meg Bicskén, hol a 
nyugdíjas pedagógus körben, hol a ka-
tolikus egyháznál, hol a polgármester 
úrnál, mindig volt valami ötlete, jobbító 
szándéka. Hol a Batthyányiak sírjának 
gondozását szervezte, hol emléktábla 
avatást, hol Bicske városának zászlóját 
hímeztette, vagy Bicske történelméről 
vetélkedőt szervezett. A város is érté-
kelte munkáját. 2003-ban a Bicskéért 
elismerő oklevelet, 2006-ban pedig a 
Jubileumi ünnepségen kapott a közös-
ségért végzett munkájáért oklevelet.

Mikor beteg lett kértük, engedje, hogy 
segítsünk, családja, imádott unokái, 
minden ismerőse, barátja készen állt, 
hogy segítsen, de még utolsó heteiben 
is azt mondogatta: „nem akarok gondot 
okozni”. Betegség okozta gyengesége, 
hajlott kora ellenére így volt erős.

Még egy hónappal ezelőtt is eljött 
hozzánk, hogy interjút adjon, így el-
készíthette Szabados Tamás és Rozs-
nyai Margit a Róla szóló portréfilmet.

Most elment, itt hagyott bennünket, 
mert „ már nincs semmi értelme így 
élni, erőtlenül, ágyban fekve”- mond-
ta.

Elment, de szívünkben örök nyo-
mot hagyott.

Kassák Lajos szavaival:
Íme, hát megérkeztem

jó hazámba
ebből a földből vétettem
ennek a napnak fényében
fürödtem meg először…

és itt lelem meg békés halálom.

Búcsúzom a Bicske Barátok Egyesü-
lete tagsága és mindazok nevében, akik 
tisztelték és szerették. Hálát adunk a 
Jó Istennek és köszönjük, hogy meg-
engedte ezt a hosszú életet, hogy köz-
tünk volt és szerethettük.

Drága Gyuszi Bácsi! Búcsúzunk 
Tőled. Adjon az Isten örök nyugodal-
mat. 

Hoztunk sírodra egy rögöt az olyan-
nyira szeretett Bicske földjéből, a Ga-
lagonyásról. Béke poraidra.

Dr.Tóth Ágnes (Dr.Végh Róbertné)

erdődi Gyulától – örökös elnökünktől 
búcsúzik a Bicske Barátok egyesülete



Katolikus középiskolás hittancso-
portunk 2007. július 2-től 5-ig szlo-
vákiai kiránduláson vett részt. Hétfőn 
reggel Tamás atya és Magdi vezetésé-
vel útnak indultunk Esztergom irá-
nyába. Szlovákiában utunk először 
Bénybe vezetett, ott megnéztünk egy 
csontkápolnát, megvitattuk Szlovákia 
történelmét. Ekkor sok mindenre rá-
döbbentünk… Majd a Szent László 
forrást tekintettük meg. Kora délutáni 
órákban Garamszentbenedekre utaz-
tunk, ahol egy gótikus stílusú temp-
lomot néztünk meg. Megnézhettük a 
mozgatható kezű Jézus bábut is. Foly-
tatva utunkat Selmecbányára érkez-
tünk. Itt átsétáltunk a ballagók kapu-
ján, majd megtekintettük Péch Antal 
sírját, messziről láttuk a Leányvárat 
is. Hybe volt a következő település, 
ahol egy templomot láthattunk, mely-
ben Balassi Bálint sírja található. Vé-

gül hosszú utat megtéve elérkeztünk 
szállásunkra, a Kárpátia Panzióba. A 
szállás mellett volt egy kis csordogáló 
patak, ahol sokan megpihentünk a ki-
rándulás során. Este jót beszélgettünk 
és nevetgéltünk.

Másnap reggel frissen és üdén regge-
li után utunk a Szlovák Paradicsomba 
vezetett. De előtte autógumit kellett 
cserélni, ami röpke másfél órába telt. 
Utunk során megtekintettünk egy 
templomot Csütörtökhelyen, ahova 
sajnos nem engedtek be minket. Az-
tán következett a Szlovák Paradicsom. 
Itt veszélyes, izgalmas túrán vettünk 
részt: létrákon, láncok segítségével 
másztunk fel a sziklákon. Túránk vé-
geztével ettünk, és sokat nevettünk 
ismét.

Harmadik nap két várost tekintet-
tünk meg: először Lőcsét, ott a Szent 
Jakab templomot, szégyenketrecet és a 

városházát. Majd Késmárkra mentünk, 
ahol megnéztük a Thököly-várat és két 
evangélikus templomot, az egyikben 
megtekintettük Thököly Imre sírját. 
A másik gyönyörű fatemplom, mely-
ben a csodás festmények évszázadok 
óta elkápráztatják az odalátogatókat.. 
Este vacsora után bevásárlásra men-
tünk a poprádi Tescoba.

Csütörtökön 9-kor indultunk ha-
zafele, magunk mögött hagyva a 
szállást, a Tátrát és a gyönyörű négy 
napot. Utolsó állomásként körbesétál-
tuk a Csorba-tavat, ami fantasztikus 
látványt nyújtott. A lényeg az, hogy 
mind a négy nap jó volt és összeková-
csolódott a kis csapat.

De igazándiból ez a négy nap el-
mondhatatlanul élvezetes volt, ezt át-
élni sokkal jobb, mint így leírni, bár 
szép emlékeket idézett fel.

Janovics Mara, Tóth Ágnes
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kedves Újságolvasó!

Megemlékezés
Bicske szülöttje, 1918. január 18-án a Tisza Ist-

ván út 24. számú házban látta meg a napvilágot.
Izing László is, mint sokan mások Szénási 

Sándor ref. esperes szavait idézve, „...s bármily 
nemzetiségű is volt egy katona, tömegsír helyett 
május, szerelem, élet volt reménye…”. Ő is így 
indult a II. világháborúban a keleti frontra. Sajná-
latos. Ő volt a II. világháború első bicskei HŐSI 
halottja. Vörös János tábornok gépkocsivezetője 
volt, a Dnyeszter Híd elfoglalásának készülete 
alkalmával a nagy melegben a tábornok levette a 
zubbonyát, és azt Izing László vállára terítette. 
A távolból 1941. július 4-én egy mesterlövész ezt 
észlelte, és a Horodenka-i állásra tüzet nyitott, 
így a Hősi halott Izing László lett. 

Vörös János tábornok a szülőknek részvétét 
fejezte ki, a történetet így adta a szülők tudo-
mására. Izing László hősi halott Horváth Péter 
nagybátyja volt. A család emlékét már 1941-ben 
feljegyezte a hősi emlékműre, és a Római Katoli-
kus temető táblájára. Bicske történeti leírásában 
az 526. oldalon, már az I. Vh hősi halottai kö-
zött is szerepel. Az „Akikért a harangok szólnak 
című könyvecske is megemlékezik róla.

Szvák Mihály

Az év 
köztisztviselője

Nagy Lászlóné 1988 óta dolgozik a gyermekvéde-
lem területén. A Polgármesteri Hivatalba kerülését 
megelőzően nevelő szülő felügyelő, és gyámi tanács-
adó tevékenységet végzett. 1998 augusztus 1-től nép-
jóléti és szociális igazgatási ügyintézői munkakörben 
dolgozott. 1999 február 1-től vezeti a szakmailag 
önálló feladat- és hatáskörrel bíró Városi Gyámhiva-
talt. 

Olyan munkaterület vezetését látja el, ahol nap 
mint nap családok legbensőbb ügyeiben kell nagy-
fokú empátiával a gyermekre, vagy rászoruló más 
személyre a humánus, legkedvezőbb és törvényes 
megoldást keresni. Az emberi sorsok iránti átérzés-
sel, felelősségtudattal és lelkiismeretességgel végzi 
tevékenységét. Kollégáival, és az ügyfelekkel igen 
jó kapcsolatot alakított ki, összefogja a Gyámhiva-
tal dolgozóit, akik a magas ügyszám mellett is nagy 
elhivatottsággal, mély átérzéssel látják el a magánéle-
teket, befolyásoló ügyintézést. Nem csak a saját, ha-
nem a Gyámhivatal szakmai felkészültségének bőví-
tését, szinten tartását szem előtt tartva rendszeresen 
kezdeményez, és vesz részt a munkához szükséges 
előadásokon, továbbképzéseken. 

Munkája elismeréséül az Év Köztisztviselője díjat 
vehette át a köztisztviselők napján.



Bicskei Élet

20

A tűzoltók védőszentje, Szent Flórián 
napja alkalmából az Országos Tűzoltó 
Nap központi ünnepségeit a szentend-
rei Szabadtéri Néprajzi Múzeumban 
(Skanzen) május 3-án rendezték meg. 
A nap eseményein részt vettek Dr. 
Lamperth Mónika önkormányzati 
és területfejlesztési miniszter mel-
lett a tárca, parlamenti bizottságok, a 
katasztrófavédelem, a tűzoltóságok, a 
szakmai és az érdekképviseleti szervek, 
az érintett önkormányzatok, valamint 
a külföldi partnerszervezetek vezetői, 
illetve képviselői. 

A szentendrei skanzen területét május 
3-án, csütörtökön már reggel birtokba 
vették a VI. Országos Tűzoltó és II. 
Országos VFCS szakmai vetélkedő 
döntőjének résztvevői. 

A Bicskei Önkéntes Tűzoltóság csa-
pata is a döntőbe jutott. Az ünnepé-
lyes megnyitó, illetve a szálláshelyek 
elfoglalása után következett az elméleti 
része a versenynek. A hosszú és nehéz 
kérdésekkel terhelt tesztlap kitölté-
se nem volt könnyű feladat. Utána az 
ebéd, majd a gyakolati versenyre való 
felkészülés következett. A bicskei csa-
pat kezdte a versenyt az önkéntes és 
létesítményi tűzoltók kategóriájában. 

A feladat igen nehéz és komplex 
volt. Először a gépjárművezető, 
Czirkelbach Viktor tudását tették 
próbára. Utánfutóval a 2005-ben ka-
pott Mercedes Rosenbauer 4000 AT 
gépjárműfecskendőre kapcsolva kellett 
végigmenni a kijelölt pályán.

Viktor és a csapat irányítója, Ábel Pé-
ter jól vették a kihívásokat és kedvező 
idővel sikerült végezni ebben a ka-
tegóriában. 

A következő feladat már összetettebb 
volt. Egy metanolt szállító teherautó 
és két személygépjármű baleseténél 
történő beavatkozást kellett végrehaj-
tani. A veszélyes anyag jelenléte miatt 
légzőkészüléket viseltek tűzoltóink, 
ami az egyébként is nehéz és vastag 
védőruhával együtt bizony megnehe-
zítette a mozgást a tűző napon.

A személyautókból nehéz, valós 
emberi súlyú fabábukat kellett kimen-
teni. Ehhez hidraulikus feszítő-vágót 
használtak a csapat tagjai: Molnár Pé-
ter, Győrik Szabolcs, Jakab Sándor és 
Havai Róbert. Ehhez a feladathoz tar-
tozott még a teherautó felemelése és 

kereke alól egy holttestet szimbolizáló 
fadarab kivétele és visszatétele, illetve 
ezzel egyidőben a veszélyes anyag víz-
zel való lecsapatását helyettesítő, igen 
szokatlan akadály leküzdése. 

Egy kisház tetejére kellett úgy oda-
juttatni a vizet egy ún. “C” sugárral, 
hogy az a tető átellenben lévő oldalán 
elhelyezett ereszcsatornába folyjon, 
onnan pedig egy hordóba. Mikor a 
hordó megtelt vízzel, a feladat akkor 
volt elvégezve. Jakab Sándor végezte 
ezt a nagy összpontosítást és pontos-
ságot igénylő műveletet és sikeresen 
végre is hajtotta. A csapat szerencséjére 
gépjárműfecskendőjük 4000 liter vizet 
szállít. Az utánuk következő csapatok 
2000-es tartályaiból sorra kifogyott a 
víz. 

Miután ez a feladat megvolt, a csa-
pat visszaszerelt és folytatta vonulását 
egészen egy útra dőlt fát jelképező ha-
talmas fatörzsig. Itt a feladat a törzsből 
egy kb. 10 cm vastag szelet levágása 
volt motoros láncfűrésszel. Ezt a fel-
adatot is Jakab Sándor végezte, ered-
ményesen. Mindeközben a fecskendőt 
meg kellett táplálni egy szivattyú segít-
ségével egy 1000 l-es tartályról, aminek 
a fedelét gyorsdarabolóval távolítot-
ták el. Amíg ez a művelet folyt, addig 
két fő már teljes védőfelszerelésben, 
légzőkészülékben várta, hogy a Kat-
asztrófavédelmi Oktatási Központ 
tűzszimulációs konténerében eloltsa a 
valós zárt téri tüzet. A konténer azon-
ban nem működött, így az oltásra más-
nap került sor.

Visszaszerelés után következett a 
célbaérés, felsorakozás. Mint később 
kiderült a bicskei fiúk derekasan hely-
tálltak és a legjobb idő alatt végeztek. 
A verseny alapján egy dobogós hely 
járt volna, de sajnos gyakorlati verse-
nyen szerzett pontokat összevonták a 
tesztek eredményével és így csapatunk 
összesítésben csak az 5. helyet szerezte 
meg. Hozzá kell tenni, hogy ebben a 
versenyben a létesítményi tűzoltóságok 
is szerepeltek, akik képzése és felsze-
relése sokszor még a hivatásosokét is 
meghaladja. 

Saját kategóriánkban a 3. helyen vé-
geztünk volna. A versenyt végül Báta-
szék ÖT csapata nyerte, akik alig egy 
éve látnak el saját működési területet, 
viszont tagjaik most végzik az iskolát 

így a teszteket valószínűleg jól ki 
tudták tölteni. 

Azért a dobogós hely nem maradt el, 
mert a csapat egyik tagja, Győrik Sza-
bolcs a teszt alapján bejutott a három 
legjobb beosztott közé és egy gyakor-
lati feladatot kellett végrehajtania. 

A legjobb idővel érkezett az akadály-
pálya végét jelentő 3 m-es palánkhoz, 
ám a verseny után már elfogyott az ere-
je és a magas fal sajnos kifogott rajta. 
Végül a harmadik helyet szerezte meg.

Másnapra maradt a gyakorlati verse-
ny három legjobb csapatának versenye, 
ahová a BÖT csapata is bekerült. Fela-
dat a tűzszimulációs konténerben való 
tűzoltás volt. Csapatunk itt remekelt.
A hivatásos tűzoltókat is maga mögé 
utasítva nyerte meg a versenyt. Gra-
tulálunk a fiúknak az eredményhez!

egy másik 
tűzoltóverseny is volt

a napokban.
Borongós idő, de jó hangulat jellemez-

te a II. Országos Hagyományos Tűzol-
tó Versenyen résztvevőit a június 30-i 
versenynapon. Az egész napos megmé-
rettetésen mind a 44 csapat derekasan 
helytállt, bizonyítják ezt a másnapi ered-
ményhirdetésen kiosztott elismerések is. 
A viadal végeztével színes programok 
szórakoztatták a versenyzőket és a kö-
zönséget egyaránt: néptánc, motoros és 
karate bemutató, kézműves sátor, ugrá-
lóvár, este pedig retro diszkó. 

A Bicskei Önkéntes Tűzoltóság csapa-
tai is indultak a versenyen, Györök Fe-
renc tű. alez. parancsnok úr vezetésével.

A bicskei csapatok a következő ered-
ményeket érték el:

Önkéntes tűzoltóságok női összetett:
1. Kőszeg
2. Bicske

Önkéntes tűzoltóságok férfi összetett:
1. Kőszeg 
2. Bicske
3. Tótkomlós

Összpontszámban a bicskei csapat a 4. 
helyet érte el. Gratulálunk a szép ered-
ményhez!

Bicskei Önkéntes Tűzoltóság.

tűzoltóverseny szentendrén



Bicskei Élet

21

A gimiben történt, talán harmadikban. Azt mesélte egy 
haver szünetben, hogy jövő héten nyit a Homár Bicskén, 
az Önki mögött. Nem akartuk elhinni, hogy egy bics-
kei mulatónak miért lenne a neve Homár, talán tengeri 
ételt adnak? Kicsit vitatkoztunk, de a srác váltig állítot-
ta és kézilabdásként akkora kapufát tudott dobni, hogy 
borult a kapu. Hallgattunk inkább, ő azt mondta tök jó 
lesz, nekünk épül, érted? Nem kell majd a térre járni. 
Aztán mikor megnyílt a hely, tanítás után bementünk. 
Figyeltük a mosolygós pincérlányt, azt mondták, hogy 
ne nagyon bámuljuk, ő Homály barátnője. Ja, Homály! 
Aha. Akkor jöttünk rá, honnan jött a haver fejébe a té-
vesztés. Rosszul hallotta a főnevet. A fő nevet. Mindegy, 
mi a pincérlányt néztük feltűnés nélkül, aztán egy mási-
kat, mígnem egy értesült társ azt súgta: ő a Homály húga. 
Na ne. Ki ez a fazon, aki körül ennyi a szép nő? Tanulni 
kellene tőle. Figyelni rá. Később éppen beszélgettünk 
is a pultnál állva a pincérlánnyal, amikor megjött Szat-
telberger Árpád. Ezelőtt húsz évvel, bőven érettségink 
előtt. Szép kelet-európai fl ottája már nem tudjuk melyi-
kén, egy Zsigulin, vagy egy púpos Moszkvicson, akár és 
egy Barkason, de belépett akkor az életünkbe valaki. Ma-
gyarul egy jóbarát. A szemében a máig megszokott derű 
volt, kis munkahelyi feszkó, de bemutatkoztunk, ahogy 
kell a Bázison. Mert mi már az SMS-ek érkező világában 
BÁZIS-nak neveztük a helyünket, amely pici kis kocká-
ban, majd talán azon a fi lmen is szerepel, amely utoljá-
ra pereg le a szemünk előtt, reméljük, nem mostanában. 

Mert volt itt már hatalmas buli, totális poénok, jó nagy 
nevetések, első látásos szerelmek és a velejáró drámák, 
ritkán olyan bunyó, hogy a végén tetanuszt kapott a vár-
védő, voltak melós megbeszélések és azutáni nagy lazu-
lás, jó kaják szerdánként, bicskei fi atalok társasági életé-
nek sajátos központja, sok elmesélt szép és nehéz sors. 
Míg nem volt mobil és keresett az ember valakit, bejött 
ide és megkérdezte merre jár, hol mozog, mikor jön.  És 
tudták. Mondták mit üzent. Mit írt fel egy cetlire. 

A húsz éves buli nagyon rendben volt a törzshelyün-
kön. Semmi balhé, normális arcok, az új generáció százai 
közt úgy érezte magát a hetvenes születésű (ifjú?) szer-
ző, mintha külföldön lenne, de legalábbis egy idegen vá-
rosban, ám ez sosem volt éppen rossz érzés. A teraszon 
ültünk a régiekkel egy asztalnál, köztük Árpi, aki egy 
bogrács palóclevest és egy bogrács lecsót főzött. A lecsó-
ból másnap délután is ettek még, apáink is megkóstolták, 
a mise után ide tértek be egy kis beszélgetésre. 

Árpi éjjel egy óriási tortát szeletelt. A jóbarát húsz szál 
gyertya lángját fújta el egy lélegzetből. Pedig nagy torta 
volt. Akkora, hogy abból mindenkinek belefért a saját 
kis szelete, a pillanatok sorozata. Húsz év múlva, ugya-
nitt, a Bázison. Barni, te rövid hajú jó fej, akkor biztos 
megint itt leszel a szép mosolyú Grétával, te már akkor 
huszonöt évesen, tán a fi addal fagyizol. Mi is jövünk, jó 
az Úr.   

SZÉPLAKI és IZING

kedves Bicskeiek!
Intézményünk a Batthyányak nagysága és emléke előtt tisz-

telegve ez év őszén egy reprezentatív fotóalbumot szeretne (ha 
a források rendelkezésre állnak) megjelentetni a bicskei Bat-
thyány kastélyról.

Ezért tisztelettel kérjük, hogy akinek van a kastélyról (kül-
ső-belső) és parkjáról bármely időben készített, igényes, szí-
nes vagy fekete-fehér fotó, s azt szívesen rendelkezésünkre 
bocsátaná, szíveskedjen kölcsönadni. A fotók válogatása fotós 
szakemberek segítségével történik. A fotókat 2007. augusztus 
30-ig lehet leadni a gyermekotthon gazdasági hivatalán. A fo-
tóalbum megjelenését anyagilag is támogatók névsorát közzé-
tesszük.

Segítségüket és támogatásukat előre is megköszönjük.

Vásárhelyi János 
Gyermekotthon

Igazgató

lapzártakor érkezett
Az Erőmű-lakótelepi iparterülethez riasztották a tűzoltó-

kat, mert kigyulladt a száraz gaz és az avar, az oda kissé távo-
labbról hordott szeméttel. A fi úk három sugárral oltották el a 
tüzet, amely a hőség és a szárazság miatt gyulladt ki.

Azt is megtudtuk, hogy a tűzoltó szertár elé egy Tusnád-
fürdőn készített kopjafát helyeznek el a már nem élő tűzoltók 
emlékére. (ia)

húsz éves a homály 

ilYeNek VOltuNk, VADAk És JÓk 

kedves Bicskeiek!

„Előtted nem titok, hogy nem voltunk angyalok, és úgy, mintha nem fájna semmi kín, táncoltunk 
az öröm romjain. De néha éber reggeleken, tudtuk, hogy vár ránk a szerelem. Ilyenek voltunk, 
vadak és jók, bűnösök közt is ártatlanok. Ilyenek voltunk és marad egy jel, melyet itt hagyunk, ha 
indulni kell. Nem féltünk semmitől, bár száz tervünk összedőlt, míg mégis, észrevétlenül, tűrtük, 
hogy arcunkra ránc kerül. De néha éber alkonyokon, tudtuk, hogy vár ránk a nyugalom. Ilyenek 
voltunk, emlékezz rá!” KOVÁCS ÁKOS 



Zab istván emlékkupát rendezett 
a Bicskei torna club egy bicskei, fi-
atal társuk emlékére. 17 csapat 170 
labdarúgója játszotta négy kispá-
lyán az emlékkupa mérkőzéseit. 

Zab István  (1980- 2005) Szent István 
telepi Táncsics utcában élt, egyszóval 
telepi srác volt. Sándor József (1971)  
és Zab István utcabeliek és barátok 
voltak, amelynek alapja a foci szere-
tete volt. Az emlékkupa ötlete Sándor 
Józsefé, akit dr. Ossamah Bourgla or-
vos, a BTC elnöke és munkatársai, va-
lamint védnökként a város polgármes-
tere segítettek abban, hogy a torna úgy 
sikerüljön, ahogyan azt az emlékezők 
megálmodták.   

Ölvedi Csaba szakácsmester a 200 
vendégnek két üstben készített marha-

pörköltet. Az emlékkupa költségeit a 
csapatonkénti 10 ezer forintos nevezé-
si díj fedezte. A megmaradó összeget 
jótékony célra fordították. 

– Milyen egyéniség volt Zab István? 
– kérdeztük Sándor Józsefet. 

– Gyerekkorától ismertük mi egy-
mást, követtem a pályafutását, nálam,  
az én családomnál is gyakran vendég 
volt. Jó ember volt, mert ő a légynek 
sem tudott ártani, akik ismerték, rosz-
szat sosem mondtak róla, mert Zab 
István csöndes, de határozott ember 
volt, olyannyira, hogy a generációjá-
nak a vezető egyénisége lett, aki tehet-
séges védőként játszott.   

Édesapját is megkérdeztük, aki azt 
mondta, köszöni szépen mindenkinek 
ezt a szép gesztust, de az elmúlt két és 
fél év nagyon nehéz volt családjának, 

inkább a köszöneten kívül semmit 
sem mond. 

Egy neve elhallgatását kérő fiú így 
fogalmazott: 

– Szerintem le a kalappal egy olyan 
közösség előtt, amely így emlékezik 
azokra, akik már nem lehetnek kö-
zöttük. Az ember azt gondolná egy 
kisvárosi labdarúgó klubról, hogy 
ott csak a testi erő, a jó cselek, a ke-
ménység és a durvaság számít. Ebből 
számomra az a legfontosabb, hogy 
Zab Istvánra, akinek halálakor a 
szívünk szakadt meg, emlékezünk. 
Bár ne kellene. Bár itt lenne az Élet 
Kupán, szóval kiderült nekem az 
is, hogy nekünk jó szívünk van, mi 
normális emberek vagyunk és azok 
is maradunk.

 (ia)
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A fiatal hátvéd titka

A napokban olvasgattam a Bicskei Élet című folyóiratot és mikor elértem a BTC híreihez, láttam, hogy büszkén em-
legetik a serdülő csapatot, mert megnyerték a bajnokságot ezzel megvédve a bajnoki címet! Beszámoltak arról is, hogy a 
felnőtt csapat az 5. helyen végzett, s hogy mindez Jankovics László érdeme! De egy szó sem esett arról, hogy az ifi a 2. 
helyet érte el! Az őszi idényben még vezettek, de az idény utolsó meccsén, amit az akkori 2. helyezettel, Abával játszot-
tak, Aba átvette a vezetést, és sajnos meg is tartotta az idény végéig! A 2. helyezést Erdész Ferenc edzőnek köszönhetik, 
aki a sok sérülés ellenére mindent megtett, hogy a csapat a legjobb formáját adja minden meccsen! És ha ez nem is sikerült 
mindig, a fiúk akkor sem adják fel, és jövőre az első helyre pályáznak!  Kiripolszki Nelli

Második lett a bicskei iFi

Folytatódik a felkészülés az új bajnokságra, szerdán 
győzelemmel hangolt a csapat Csákváron! Örömmel 
tájékoztatjuk szurkolóinkat, hogy továbbra is a bicskei 
csapatot erősíti Szentjobbi István, Kosztelnik Miklós, 
Varga Gábor, Nitti Tamás, Szalczinger Gábor, Agyagási 
Ákos és Bajor Balázs is. Rigó Gábor még nem döntött, 
a vezetőség marasztalja, Rozmán Richárd azonban elkö-
szönt.

Jó hír viszont, hogy nálunk folytatja Szabó Péter, akit 
már a télen szeretett volna leigazolni az egyesület, de 
tavasszal még Martonvásáron játszott. Ő komoly erős-
sége lehet a csapatnak, csakúgy mint Csontos Mihály, 
aki a Bonyhád csapatából igazolt hozzánk és szintén a 
támadósort erősíti majd Yvan Yondo, a tavasz óta ná-
lunk készülő kameruni fiú. Örömteli hír még, hogy 
visszatért az egyesülethez tehetséges kapusunk Szabó 
Dániel.

Jövő hét közepéig tart az átigazolási időszak és vannak 
még kiszemeltjeink.

Kialakulóban tehát a felnőtt csapat, amelynek ajtaján 
az ifjúsági csapatból is többen kopogtatnak. A csákvári 
edzőmeccsen a kánikulai hőség ellenére gyorsan belejött 
a csapat  és Yondo fejjel, Bajor lábbal, majd Szentjobbi 
egy ravasz szabadrúgással szerzett gólt. A szünet előtt 
Szalczinger is betalált és a fordulás után Nitti, Tuska, 
majd Juhász két góljával 8-3-ra győzött a csapat! Végül a 
rend kedvéért álljon itt a kezdőcsapat: Kosztelnik – Tóth, 
Szabó B., Varga, Gulyás – Nitti, Szentjobbi, Szalczinger, 
Szabó P.- Bajor, Yondo. Csereként Szabó Dániel, Pozsgai, 
Agyagási, Tuska, Juhász és Rozmán is szóhoz jutott.

A csapat hazai közönség előtt július 26-án csütörtökön 
18 órakor a Felcsút FC ellen mutatkozhat be.

(a mérkőzés eredménye lapzártakor még nem ismert)
www.bicskeitc.hu

A BTC jelenti

Nyolc gól a csákváriak 
hálójában!



Prológus
Bicske első gyógyszertárát nemes 

jutassy Tumler Ignácz alapította 
1857-ben. 

Tumler Ignácz patikája Bicskén, 
a központban, a régi Piactéren (ma 
Kossuth téren), nagyjából a mai ren-
delőintézet helyén állt.  

Ide került később gyógyszerész se-
gédként Göllner Károly, aki aztán 
1878-ban  feleségül vette főnöke Tum-
ler Ignácz egyetlen leánygyermekét, 
Annát. Apósa halála után Göllner Ká-
roly a gyógyszertár tulajdonosa lett. 
Bicskén a gyógyszertári ellátást 1857-
1934-ig egy család, a Göllner család 
látta el.  Ez alatt a nyolcvan év alatt 
Bicske gyógyszerellátása hétköznap, 
hétvégén, télen és nyáron , Karácsony-
kor és Húsvétkor folyamatos volt. Az 
Őrangyal Gyógyszertár állandó ügye-
letet tartott. Ma úgy mondjuk, „ügye-
letet tart”, annak idején a gyógysze-
rész családban úgy mondták:  „szolgá-
latban vagyok”…

Göllner Károlyék első gyerme-
ke, Aurél, szintén gyógyszerész lett. 
Édesapja mellé került, akivel a családi 
gyógyszertárat 1912-ben átköltöztette 
új helyére: a Keller Szilárd vaskeres-
kedő által 1905-ben épített impozáns 
megjelenésű sarokházba, az akkori 
Szél utca és Rákóczi utca sarkára  (ma 
Kossuth utca Szt. István utca sarka). 
A Göllner-házat a helybeli kőműves 
Pertl József építette. Az épületet ere-
detileg is úgy tervezték, hogy az eme-
leti rész több generáció együttélésére 

alkalmas lakás legyen, a földszinti 
részen pedig üzletek, boltok működ-
jenek. Korabeli képeslapokon a Göll-
ner-ház mint a Kaszinónak helyet adó 
épület látható, de a hosszú évek folya-
mán működött a földszinten még hen-
tesüzlet, textilkereskedés, órás bolt, 
élelmiszer áruház is. A Göllner-ház, 
amely a település egyik legszebb háza, 
az 1990-es évektől „helyi védettséget” 
élvez. A  Göllner család által vezetett  
Őrangyal Gyógyszertár 1910 óta mű-
ködött az épületben.

Göllner Aurél az épületet az 1910-es 
évek elején a Keller rokonoktól meg-
váltotta, amely ekkor vált „Göllner-
házzá”. Azóta a Göllner család lakik 
az emeleti szinten (részben most is). 
Göllner László a háború alatt a tönk-
rement bicskei patikát édesapjával 
helyrehozta, akinek halála (1947) után 
ő lett a gyógyszertár tulajdonosa és 
vezetője. Ekkor a Göllner család több 
generációja és ága is a nagy családi 
házban lakott. 

1950. július 28-án, egy pénteki na-
pon jött a határozat.  Kis borítékban, 
egy boríték nagyságú, kissé maszatos, 
géppel írt papíron kapta meg a család 
a kiértesítő határozatot: az egész há-
zat, a hatszobás generációs lakással, 
gyógyszertárral és nagy udvarával 
együtt államosították. Göllner Lász-
lót áthelyezték a községben működő, 
szintén államosított másik gyógyszer-
tárba, melyet 1934-ben alapítottak és 
a „Feltámadás” Gyógyszertár nevet 
viselte (jelenleg  Oroszlán Patikaként 

működik a Kossuth téren). Ennek a 
gyógyszertárnak az akkori tulajdono-
sát (Kovács Lászlót) pedig a Göllner-
patikába helyezték át alkalmazottnak. 
Szerencsére a család a lakásban ma-
radhatott, feltehetően a négy kisgyer-
mekre való tekintettel. Pár év múlva a 
két gyógyszerészt visszacserélték, és 
eredeti patikájukban dolgozhattak to-
vább állami alkalmazottként. Göllner 
László négy gyermeke közül kettő, 
Zsuzsanna és Márta, ”ötödik gene-
rációsként” szintén gyógyszerészek  
lettek.

1973-ban a két patikát összevonták, 
s ettől fogva egy gyógyszertár üze-
melt Bicskén a rendelőintézet épü-
letében. 1996-ban a patikaprivatizáció 
során a Göllner család elesett attól 
a lehetőségtől, hogy visszaszerezze 
gyógyszertárát. A Tumler-Göllner 
család 1996-ban nem járt sikerrel a 
privatizációban, ugyanis az akkori 
önkormányzati testület többségi dön-
tése nem a 140 éve Bicskén gyógy-
szerészi szolgálatot teljesítő családot 
részesítette előnyben. 

Az addig bérelt emeleti lakást vi-
szont a család 1997-ban visszavásá-
rolhatta! A ház földszinti része 2004 
decemberéig önkormányzati tulaj-
donban maradt, ekkor adták el egy 
építési vállalkozásnak. A jelenleg 
szépen, az eredeti állapotot tükrö-
ző, felújított épületben (a rámpát ne 
említsük…) a Kereskedelmi és Hitel 
Bank üzemel.   

Epilógus

Göllner Lászlót 2005-ben „nagy 
felelőséggel, odaadással és köteleséggel 
végzett munkája, az embertársai 
iránti szeretetteljes, példaértékű 
munkája elismeréséül” Bicske város 
díszpolgárává választották. 

A Göllner-ház szimbólum. Bicske 
jelképévé vált. A XX. századi 
magyar polgári családoknak csak 
egyike a Göllner család. Az, ami ma 
a Göllner-házzal történik, néhány 
évtized múltával már történelem lesz, 
szimbóluma a rendszerváltásnak, az 
ezredfordulós Magyarország és Bicske 
életének. 

Sulyokné Guba Judit

Bicskei Élet

23

helYtÖRtÉNet

hA MesÉlNi tuDNÁNAk – A GÖllNeR-hÁZ
 (Bicskei) „Régimódi történet”
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keRtBARÁtOk

A Bicskei Élet előző számában már 
utaltam arra, hogy a Kertbarát Kör 2007. 
szeptember 6-8-ig terjedő időben kiállí-
tást szervez a Bicskei Petőfi Művelődési 
Központ nagytermében. Szeretnénk, ha 
ez a kiállítás hagyomány teremtő szán-
dékkal kibővített lenne, azon nemcsak 
a Kertbarát Kör tagjai állítanának ki, 
hanem valamennyi olyan személy, vagy 
vállalkozás megjelenne, aki, vagy akik 
elhivatottságot éreznek a nagy nyilvá-
nosság előtti megjelenésre a kertészeti 
fogalom körébe, illetve az egyéb témá-
ban megjelenített termékekben, más ér-
tékekben.

Ezen a kiállításon a termelő, a vállal-
kozó bemutathatja saját kerti termelvé-
nyeit, különlegességeit, saját készítésű 
tartósított termékeit, saját termesztésű 
szőlőit, gyümölcseit, saját készítésű 
borait (elvárjuk a XVII. borverseny dí-
jazott borait) saját termesztésű, vagy 
gondozott szoba és szabadföldi virága-
it, növényeit. A kertészeti termékeket 
előállítók termékeiket, virágboltok a 
jelenlegi kollekciójukat, virágkötészeti 
remekeiket (esetleg virágkötészeti be-
mutatóval), üveg kaptárban élő méheket 
és méhészeti termékeket, alternatív lát-
vány sütés, főzést kóstolóval, kerti kis-
gépeket forgalmazókat, gazdaboltokat, 
kézműipari remekeket (vesszőfonás, 
fafaragás termékei, horgolás, kötészet, 
stb.), természeti tárgyú képzőművészeti 
alkotásokat (festmény, fotó, stb.), kisgép 
forgalmazók kínálatát, gazdaboltok által 
forgalmazott készleteit, stb.

A kiállításon való bemutatkozás nincs 
korosztályhoz kötve, azon bárki megje-
lenhet! A kiállítási anyagot 2007. szeptem-
ber 6-án 13.00 órától lehet saját kezűleg 
elhelyezni a rendelkezésre bocsátott fe-
lületen. A kiállított anyagot érkezés sor-
rendjében helyezzük el. A felkért zsűri 

a kiállítási terem 
berendezése után, 
19.00 órakor ér-
tékeli a kiállított 
anyagot, a kiállí-
tás megnyitásakor 
a zsűri értékelését 
ismertetjük és az 
értékelt kiállítók 
termékeit megje-
löljük.

L e h e t ő s é g e t 
biztosítunk kö-
zönségdíj oda-
ítélésére is, erre a 
kiállítás befejezé-
sekor kerül sor a 
szavazatok össze-

számlálása után. A kiállítás megnyitására 
2007. szeptember 7-én 8.00 órakor kerül 
sor. A kiállítás zárása 2007. szeptember 
8-án 14.00 órakor, a kiállított anyagot 
ekkortól kell elszállítani. A kiállítási 
anyag be és elszállításáról a kiállítónak 
saját magának kell gondoskodni. A ki-
állított anyagot a Művelődési Központ 
nyitvatartási ideje alatt a Kör tagjaiból 
megbízott teremőrök vigyázzák, az 
esetleges kérdésekre felvilágosítást is ad-
nak. Nevezési és belépődíj nincs !

A kiállítási szándékot, az igényelt 
(függőleges, alap) felület megjelölésé-
vel 2007 augusztus 14-én 18.00 óráig 
kérjük leadni szóban, vagy írásban Ko-
vács Bálint ( Arany J. u . 8. T.: 565-349 
délelőtt: 7.00-10.00, délután: 16.00-
20.00 óráig) elnöknél, vagy Nagy Já-
nos Ady E. u. 9. T.: 06-20-45-00-602 
, 8.00-20.00 óráig) titkárnál. Minden 
érdeklődőt akár kiállító, akár látogató 
szeretettel várunk.

Tájékoztatom a Tisztelt Olvasót, hogy 
Körünk június és július hónapokban ed-
dig két társ Kertbarát Kör tagjait látta 
vendégül. Június 30-án tett látogatást 42 
fővel Földes Kertbarát Kör tagjai, a prog-
ramjukról mi magunk gondoskodtunk. 
A vendégek látogatást tettek a Batthyány 
Kastélyban, ahol tárlatvezető Vásárhelyi 
János igazgató úr volt, megtekintették a 
Báder Fogadó néprajzi gyűjteményét, a 
Galagonyás szőlőhegyet, itt Nagy János 
és felesége Marika présházánál pincesze-
ren vettek részt, hagymás zsíros kenyér 
és bor volt a kínálat. Este pedig a Báder 
Pincénél, a szabadtérben főzött pörkölt 
volt a menü, melyet a Kör tagjaiból Ke-
lemen József és Szabó József tagtársunk 
főztek. A pörkölt mellé saját tagjaink 
borait kínáltuk.

A másik kiránduló csoport Szombat-
helyről jött 29 fővel. A délelőttöt Szé-
kesfehérváron töltötték Nagy János 
titkár vezetésével, majd délután meglá-
togatták a Batthyány Kastélyt, a tárlat-
vezető Vásárhelyi igazgató úr volt. Ezt 
követően a Báder Fogadó helytörténeti 
gyűjteménye volt a látnivaló. A Báder 
Pincében sor került egy öt fajtából álló 
borkóstolóra, melyet Juhász Tibor úr 
szőlőtermelő biztosított. Vacsoraként a 
Báder Fogadó marhagulyásával szolgál-
tunk.

Mindkét tagság eredményesnek érté-
kelte a megrendezést, köszönetet mond-
tak tagjainknak a rendezésért. Hang-
súlyozták több ilyen találkozóra van 
szükség ahhoz, hogy egymást jobban 
megismerjük, a települések közelebb 
kerüljenek egymáshoz, vigyük egymás 
településeiről a jó hírt,bővüljön ismere-
tünk egymásról.

Ezúton szeretnék köszönetet monda-
ni mindazon közreműködőnek, aki se-
gített abban, hogy ezek a rendezvények 
jól sikerüljenek, köszönöm a munkáju-
kat! A látogatási sorozat ezzel még nem 
ér véget július 21-én a Balassagyarmati, 
27-én pedig a Pápai Kertbarát Körök 
tagjai tettek látogatást nálunk. 

Az elkövetkező időszakban fel kell 
készülni a termelőknek a lisztharmat 
különböző növényi kultúrákban való 
megjelenésére. Külön felhívom a figyel-
met a szőlő, az uborka kultúrák nö-
vényvédelmére. Megjelent a paradicsom 
kultúrában a paradicsomvész, ez ellen is 
védekezni kell. A már elszáradt alsó le-
veleket le kell szedni és megsemmisíteni, 
semmi esetre se tegyük az ilyen növényi 
részeket a komposzt telepre, égessük el. 

Itt az ideje, ha még nem végezték el 
a tulipán, nárcisz virághagymák felsze-
désére, a beteg sérült hagymákat ne te-
gyük el. A megtisztított hagymákat akár 
nedves, akár por alakú gombaölő szerrel 
kezeljük és csak így raktározzuk. A rak-
tározásra száraz, szellős raktár helységet 
biztosítsunk. Kiültetésükre augusztus 
végén, szeptember elején fertőtlenített 
talajba kerüljön sor. Ha tavasszal sze-
retnénk szamócát szüretelni az új ülte-
tésű szamócásunkból, akkor ezeket a 
palántákat szintén fertőtlenített talajba 
augusztusban ültessük el. Ne feledkez-
zünk el a letermett ültetvények növény-
védelméről sem. Végezzük el a szőlő és 
őszibarack ültetvényekben a hajtás vá-
logatást, szőlőben a gyümölcs ritkítást 
(termés szabályozás).

Kovács Bálint elnök

A kertbarát kör életéből
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Beszélgetés Döme katával
a „Virágözön” pályázatról

Június 31-ig lehetett nevezni a „Vi-
rágözön” pályázatra. Melyek az ed-
digi tapasztalataid?

A májusi virágvásáron, amelyen idén 
több új kertész, kereskedő is bemutat-
kozott,  több mint kétszázan vettek 
részt. Egy-egy ilyen vásáron a kedvez-
ményes beszerzés mellett az is vonzó, 
hogy azok is eljönnek, akiknek tanács-
adásra van szükségük, akik a közös ter-
vezgetést igénylik. 

Idén tizenhatan jelentkeztek a „Vi-
rágözön” pályázatra, van köztük olyan, 
aki már tíz éve – tehát a kezdetektől fog-
va – mindig részt vesz és van olyan is, 
aki most jelentkezik először. 

Tíz éves idén a „Virágözön” moz-
galom, amely a bicskeiek szemében 
a Te nevedhez kötődik. A tíz  év hos-
szú idő, ünnepi évforduló.  Hogyan 
kíván a mozgalom ünnepelni?

Idén, a jubileum alkalmából megpró-
báljuk a város virágosítását, szépítését 
is támogatni, szervezni. Ennek első lé-
pése az volt, hogy a Kisfaludy utcában 
18 villanyoszlopra került ki új virágtartó 
és muskátli. Ezt  teljes egészében a kör-

nyékbeli vállalkozók finanszírozzák. 
Azt tervezem, hogy a támogatók listá-
ját, - akik ennek az utcai virágosításnak 
az összegét állják: 262.800.-Ft-ot, - ki-
tesszük majd az oszlopokra. Őszi pa-
lántázást (pl. árvácskákat) is szeretnék 
megvalósítani a város közterületein. A 
„Virágözön” kiterjesztése egyben a vál-
lalkozói kör kiterjesztését, új vállalko-
zók megnyerését is jelenti eme szép fel-
adathoz. Ez a feladat áll most előttem.

Előző beszélgetésünkkor említet-
ted, hogy a Városfejlesztési, Idegen-
forgalmi és Környezetvédelmi Bi-
zottság  támogatásával jelenik majd 
meg két pályázat az ősszel…

Valóban így tervezzük. Az egyik vá-
rosszépítő pályázatot azért írjuk ki, hogy 
az üzletek, vendéglátóhelyek, kirakatok 
újszerű, egyedi megjelenését inspiráljuk, 
a másik pályázat pedig tulajdonképpen 
mindenkihez szól, aki szépíteni, jobbí-
tani szeretné saját környezetét. Lakos-
sági vázlattervre írunk majd ki pályáza-
tot, melyben kisebb közösségek, együtt 
gondolkodó magánszemélyek, civil 
szervezetek számára nyílik meg a lehe-

tőség, hogy köztereiket, utcáikat vagy 
szervesen összetartozó utcarészeket, 
parkokat, saját elképzeléseik szerint ala-
kítsák ki, parkosítsák. A pályázathoz 
egy vázlattervet kell majd benyújtani,  a 
legjobb megoldásokat, ötleteket fogjuk 
díjazni, és a mi feladatunk lesz majd, 
hogy kidolgozzuk a jelentkezők által 
vázolt tervek megvalósítását.
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Településtörténet

A város melegvizű forrásai, a kedvező természeti 
körülmények évezredekre nyújtják vissza a tele-
pülés történetét. Az írott történelem kezdete: 

a római birodalom pannóniai terjeszkedése. Brigetio 
(Szőny, ma Komárom településrésze) lakói a tatai for-
rások vizét aquaducton keresztül vezették házaikhoz. 
Az 1093-tól ismert Szent Péter apátság alapítását is a 
források indokolták. A tatai vár Luxemburgi Zsigmond 
(1387-1437) és Hunyadi Mátyás (1458-1490) királyok 
idején élte fénykorát. Mátyás idején a reneszánsz palotát 
az ország legszebb épületei közé sorolták.

A pénzszűkével küzdő Habsburg-udvar előszeretettel 
egyenlítette ki tartozásait magyarországi birtokokkal. 
Így került Tata az udvari hadiszállító báró Krapff csa-
lád kezére. Tőlük vásárolta meg a tatai uradalmat gróf 
Esterházy József országbíró 1727-ben. A horvátországi 
részektől Pozsony vármegyéig terjedő birtok-együttesé-
nek igazgatási központja Tatán épült ki. Az Esterházyak 
1945-ig maradtak Tata birtokosai. 

A XVIII. századi virágzó mezővárosban jött létre 
1758-ban – az Osztrák-Magyar Birodalomban elsőként 
– az a fajanszmanufaktúra, amely a Holicsról jött első 
mesterek, és a későbbi történetében nagy szerepet játszó 
Farkasházy-Fischer család révén virágzott fel. Az 1800-
as évek végén a cipő- és szőnyeggyártás, fafeldolgozás, 
valamint a Gőztéglagyár jelentette az ipari fejlődést. 
Komoly előrelépést jelentett az 1883-ban megindult 
vasúti forgalom. 

Tata számos építészeti műemléket -várat, kastélyt, 
malomépületeket - őriz. Különlegességnek számít, hogy 
a városban szabadtéri geológiai múzeum működik, és 
figyelemre méltó a német nemzetiségi múzeum, amely 
országos gyűjtőkörű.

Az egykori Tóvárost és a régi Tatát, a két mezővárost 
1938-ban egyesítették először Tatatóváros, majd Tata né-
ven. Tatát 1954-ben nyilvánították várossá. A tatabányai 
bányászat hatására jórész elapadt források napjainkban 
élednek újjá. Több régi forrás indult meg ismét, és teszi 
Tatát szó szerint is a „vizek városává”. (A vizekre tele-
pült malmok - igaz, új funkcióval, - ma is hozzátartoz-
nak a város hangulatához.) 

Egész napos kirándulást tervezőknek ajánlom, hogy a 
műemlékek megtekintése mellett, vagy után szánjon 3-4 
órát a tatai Öreg-tó körbesétálására. Nemcsak azért mert 
a tó várral szemközti csücske vadregényes parkerdőnek 
ad helyet, hanem mert az árnyat adó fák lombjai alatt vé-
gigfutó kis ösvényről bepillantást nyerhetünk a környék 
élővilágának életébe is. 

Érdemes megemlíteni a Város strandját, a Fényest.

Tata nem túl távoli, de igen kellemes célpontja lehet 
egy vasárnapi kirándulásnak is.

tata – kirándulás a vizek városában
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cimbora-táborok a Nagy károly Városi könyvtárban

Boszinap a könyvtárban

Kirándulás Martonvásárra

kézművestábor a Művelődési központban

A csákvári kastély lépcsőjén
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